

ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေ

\* [ ၁၉၇၄ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥပဒေအမှတ် - ၇ ]

အခန်း (၁)

အမည်၊ အာဏာတည်ခြင်းနှင့် အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြချက်

၁။ အမည်နှင့်အာဏာ တည်သည့်ရက်

(က) ဤဥပဒေကို ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေဟု ခေါ်တွင် စေရမည်။

(ခ) ဤဥပဒေသည် ၁၉၇၄-၁၉၇၅ ခု၊ စည်းကြပ်နှစ် အတွက်မှစ၍ အာဏာ တည်ရမည်။

၂။ အာဏာ တည်စေခြင်း

ဤဥပဒေသည် \*\*ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာ နိုင်ငံတော် တစ်ဝန်းလုံးတွင်အာဏာတည်ရမည်။  
ထို့ပြင် \*\*ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော် ပြင်ပနေ \*\*ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာ နိုင်ငံတော်၏ နိုင်ငံသားများပေါ်တွင်လည်း အာဏာတည်ရမည်။

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ ဝင်ငွေခွန် ဥပဒေ၏နိဒါန်းကို ပယ်ဖျက်သည်။

\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် စကားရပ်များအစားထိုးခြင်းဆိုင်ရာ ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစား ထိုးသည်။

၃။  
အဓိပ္ပါယ်  
ဖော်ပြချက်များ

ဤဥပဒေတွင်ပါရှိသော အောက်ပါ စကားရပ်  
များသည် ဖော်ပြပါအဓိပ္ပါယ် သက်ရောက်စေ  
ရမည်-

- (က) \***မြန်မာနိုင်ငံ**ဆိုသည်မှာ \*ပြည်ထောင်စု  
သမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်ကို ဆိုသည်။
- (ခ) **ဤဥပဒေ** ဆိုသည်မှာ ဝင်ငွေခွန်  
ဥပဒေကို ဆိုသည်။
- (ဂ) **နည်းဥပဒေများ** ဆိုသည်မှာ ဤဥပဒေ  
အရ ပြုလုပ်သည့် နည်းဥပဒေများကို  
ဆိုသည်။
- (ဃ) **အခွန်** ဆိုသည်မှာ ဤဥပဒေအရ  
ပေးဆောင်ရမည့် ဝင်ငွေခွန်ဖြစ်ပြီး  
ဤဥပဒေအရ တပ်ရိုက်သည့် ဒဏ်ငွေ  
လည်း ပါဝင်သည်။
- (င) **အခွန်ထမ်း** ဆိုသည်မှာ ဤဥပဒေအရ  
ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ရန်ရှိသည့်ဝင်ငွေ  
ရရှိသဖြင့် ထိုဝင်ငွေအတွက် ကျသင့်မည့်  
ဝင်ငွေခွန်ကို ထမ်းဆောင်ရမည့်သူကို  
ဆိုသည်။

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် စကားရပ်များအစားထိုးခြင်းဆိုင်ရာ ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစား  
ထိုးသည်။

(စ) **ဝင်ငွေ** ရရှိသည် ဆိုသည်မှာ ဝင်ငွေ ရရှိခြင်း၊ ဝင်ငွေရရှိသည်ဟု မှတ်ယူခြင်း၊ ဝင်ငွေဖြစ်ထွန်း ပေါ်ပေါက်ခြင်း သို့မဟုတ် ဝင်ငွေဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သည်ဟု မှတ်ယူ ခြင်းတို့ကိုဆိုသည်။

(ဆ) **နှစ်** ဆိုသည်မှာ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်ကိုဆို သည်။

(ဇ) **ဝင်ငွေနှစ်** ဆိုသည်မှာ ဝင်ငွေရရှိသည့် နှစ်ကိုဆိုသည်။

(ဈ) **စည်းကြပ်နှစ်** ဆိုသည်မှာ ဝင်ငွေနှစ် နှင့်တစ်ဆက်တည်းဖြစ်သော နောက် နှစ်ကိုဆိုသည်။

\* (ည) **ပုဂ္ဂိုလ်စု** ဆိုသည်တွင် အစုစပ်လုပ်ငန်း၊ ဖက်စပ်လုပ်ကိုင်သည့် လုပ်ငန်း၊ ကုမ္ပဏီ၊ တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်တို့ စုပေါင်း ထားသည့် အဖွဲ့အစည်း၊ တည်ဆဲ ဥပဒေတစ်ရပ်ရပ် အရ မှတ်ပုံတင်၍ ဖွဲ့စည်းထားသည့် အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် အသင်းအဖွဲ့၊ သမဝါယမ အသင်းနှင့် နိုင်ငံပိုင်စီးပွားရေး အဖွဲ့အစည်းများ ပါဝင်သည်။

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုး ပြင်ဆင် သည်။

\* (၉) ပြည်တွင်းနေနိုင်ခြားသား ဆိုသည်မှာ အောက်ပါတို့ကိုဆိုသည်-

(၁) တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်ပါက ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၌ ရက်ပေါင်း တစ်ရာရှစ်ဆယ့်သုံး ရက်ထက် မနည်း နေထိုင်သော နိုင်ငံခြားသား၊

(၂) ကုမ္ပဏီဖြစ်ပါက မြန်မာနိုင်ငံ၌ မြန်မာနိုင်ငံကုမ္ပဏီ အက်ဥပဒေ အရဖြစ်စေ၊ အခြားတည်ဆဲ ဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်အရ ဖြစ်စေ တည်ထောင်၍ နိုင်ငံခြားသား အစုရှင်များဖြင့် ဖွဲ့စည်းထား သည့် သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြားသား အစုရှင်များပါဝင်သည့် ကုမ္ပဏီ၊

(၃) ကုမ္ပဏီမှအပ အခြားပုဂ္ဂိုလ်စု ဖြစ်ပါက မိမိလုပ်ငန်းရေးရာအဝဝ စီမံအုပ်ချုပ်ခြင်းနှင့် ဆုံးဖြတ်ခြင်း ကိစ္စအားလုံးကို မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်း ထားရှိဆောင်ရွက်သော နိုင်ငံခြားသားများဖြင့် ဖွဲ့စည်း

---

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုးသည်။

ထားသည့် သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြား  
သားများ ပါဝင်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်စု၊

(၄) **ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား** ဆိုသည်မှာ  
ပြည်တွင်းနေ နိုင်ငံခြားသားမဟုတ်  
သည့် နိုင်ငံခြားသားကို ဆိုသည်။

(၅) **ပြည်ပနေနိုင်ငံသား** ဆိုသည်မှာ  
မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပတွင် နှစ်တစ်နှစ်၌  
မည်သည့် ကာလအပိုင်းအခြား မဆို  
နေထိုင်အလုပ်လုပ်ကိုင်၍ ထိုပြင်ပတွင်  
ဝင်ငွေရရှိသော \*ပြည်ထောင်စုသမ္မတ  
မြန်မာနိုင်ငံတော်၏ နိုင်ငံသားကိုဆို  
သည်။

(၆) **စုစုပေါင်းဝင်ငွေ** ဆိုသည်မှာ ဝင်ငွေနှစ်  
အတွင်းရရှိသည့် အောက်ပါ ဝင်ငွေကို  
ဆိုသည်-

(၁) ပြည်တွင်းနေနိုင်ငံသား သို့မဟုတ်  
ပြည်တွင်းနေ နိုင်ငံခြားသား  
ဖြစ်ပါက မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်းမှ  
လည်းကောင်း၊ ပြင်ပမှလည်း  
ကောင်း ရရှိသည့် ဝင်ငွေအားလုံး၊

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် စကားရပ်များအစားထိုးခြင်းဆိုင်ရာ ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။

- (၂) ပြည်ပနေနိုင်ငံသား ဖြစ်ပါက နည်းဥပဒေများအရ ပြဋ္ဌာန်းသည့် ဝင်ငွေအားလုံး၊
- (၃) \*ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား၊ \*\*ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ဥပဒေအရ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသည့် နိုင်ငံခြားသား သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြား စီးပွားရေး အဖွဲ့အစည်း ဖြစ်ပါက မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းမှ ရရှိသည့် ဝင်ငွေအားလုံး၊

\*\*\* (က) ကုမ္ပဏီ ဆိုသည်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ ကုမ္ပဏီ အက်ဥပဒေတွင် ဖြစ်စေ၊ အခြားတည်ဆဲဥပဒေ တစ်ရပ်ရပ်တွင် ဖြစ်စေ၊ အဓိပ္ပါယ်ဖွင့်ဆို ထားသည့် ကုမ္ပဏီကို ဆိုသည်။ ယင်းစကားရပ် တွင် ဤဥပဒေပါကိစ္စရပ်များ အလို့ငှာ ပြည်ထောင်စုအစိုးရက ကုမ္ပဏီအဖြစ် သတ်မှတ်သော မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်လျက်

---

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၅ အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် စကားရပ်များအစားထိုးခြင်းဆိုင်ရာ ဥပဒေပုဒ်မ ၂ (က) အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\*\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ ပြည့်စွက်သည်။

ရှိသည့် နိုင်ငံခြားစီးပွားရေး အဖွဲ့အစည်းများပါဝင်သည်။

\* (တ) **နိုင်ငံသား** ဆိုသည်တွင် ဤဥပဒေပါ ကိစ္စရပ်များအလို့ငှာ ဧည့်နိုင်ငံသားနှင့် နိုင်ငံသားပြုခွင့်ရသူများပါဝင်သည်။

\*\* (ထ) **အခြေပစ္စည်း** ဆိုသည်မှာ မြေ၊ အဆောက်အအုံနှင့် ယင်းတို့၏အခန်းများ၊ ယာဉ်နှင့်လုပ်ငန်းဆိုင်ရာ မတည်ပစ္စည်းကိုဆိုသည်။ ယင်းစကားရပ်တွင် အစုရှယ်ယာနှင့် ကတိဝန်ခံချုပ်တို့အပြင် ငွေချေးသက်သေခံ လက်မှတ်များ၊ ယင်းတို့ကဲ့သို့သော အလားတူ စာချုပ်စာတမ်းများလည်းပါဝင်သည်။

\*\*\* (ဒ) **အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေ** ဆိုသည်မှာ အခြေပစ္စည်းကို ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်ခြင်း သို့မဟုတ် လွှဲပြောင်းခြင်း ပြုလုပ်၍ရရှိသော မြတ်စွန်းငွေကိုဆိုသည်။ လွှဲပြောင်းခြင်းဆိုရာ၌ အမွေဆက်ခံခြင်းနှင့် အဖိုးစားနားမပါဘဲ

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၅ အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၃(က) အရ အစား ထိုးသည်။

\*\*\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ ပြည့်စွက်သည်။

မေတ္တာဖြင့် ပေးကမ်းခြင်း၊ လှူဒါန်း  
ခြင်းတို့ မပါဝင်စေရ။

\* (ခ) မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး ဆိုသည်မှာ  
ဤဥပဒေအရ အခွန်ထမ်းကပေးဆောင်  
ရမည့်အခွန်ကို စည်းကြပ်ကောက်ခံရန်  
တာဝန်ပေးထားသည့် သက်ဆိုင်ရာ  
မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးရုံး၏ တာဝန်ခံ  
အရာရှိနှင့် \*\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်း  
များဆိုင်ရာအခွန်ရုံး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်း  
ကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးတို့၌ အခွန်  
စည်းကြပ်ကောက်ခံရန် တာဝန်ပေးအပ်  
ထားသော ဦးစီးအရာရှိ များကို ဆိုသည်။

\*\*\* (န) ပျက်ကွက်သူ ဆိုသည်မှာ အောက်ပါ  
တို့ကို ဆိုသည်-

(၁) \*\*\*\* ဤဥပဒေအရ တောင်းခံသည့်  
သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကိုယ်တိုင်က  
ဝင်ငွေကြေးညာလွှာနှင့် အတူ  
စည်းကြပ်မှု ခံယူထားသည့် အခွန်  
အားလုံးကိုဖြစ်စေ၊ တချို့တစ်စက်

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ ပုဒ်မ ၃ (က)အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၅ အရ ဖြည့်စွက်သည်။  
\*\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုးသည်။



ကိုဖြစ်စေ သတ်မှတ်ထားသည့် သို့မဟုတ် တိုးမြှင့်ပေးထားသည့် အချိန်ကာလအတွင်း ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်သူ၊

(၂) ဤဥပဒေအရသတ်မှတ်ထားသည့် အတိုင်း အခွန်ကိုပင်ရင်းမှ နုတ်ယူ ပေးသွင်းရန် ပျက်ကွက်သူ၊

\* (၁) **ငွေချေးသက်သေခံလက်မှတ်** ဆိုသည် မှာ ငွေချေးသက်သေခံ လက်မှတ်များ လဲလှယ် ရောင်းဝယ်ရေး ဥပဒေတွင် အဓိပ္ပါယ်ဖွင့်ဆိုထားသည့် ငွေချေး သက်သေခံလက်မှတ်ကို ဆိုသည်။

\* (၅) **စည်းကြပ်မှု** ဆိုသည်မှာ ဤဥပဒေအရ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက အခွန်ကို တွက်ချက် စည်းကြပ်ခြင်း အပြင် အခွန်ထမ်းကိုယ်တိုင်မှ ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များနှင့်အညီ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ နှင့်အတူ မိမိပေးဆောင်ရမည့်အခွန်ကို ပေးသွင်း၍ စည်းကြပ်မှုခံယူခြင်း၊ ယာယီစည်းကြပ်မှုခံယူခြင်းနှင့် ဝင်ငွေ

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃(ခ) အရ ဖြည့်စွက်သည်။

နှစ်အတွင်း စည်းကြပ်မှုခံယူခြင်းတို့လည်း ပါဝင်သည်။

\* (ဗ) ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက် ဥပဒေ ဆိုသည်မှာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့က ပြည်ထောင် စုလွှတ်တော်သို့ နှစ်စဉ်တင်သွင်းရမည့် အခွန်အကောက်များဆိုင်ရာ ဥပဒေကို ဆိုသည်။

အခန်း (၂)

ဝင်ငွေခွန်ကျသင့်စေခြင်း

\*\* ၄။  
ဝင်ငွေခွန်  
ကျသင့်စေခြင်း

\*\*\* (က) မည်သည့် စည်းကြပ်နှစ်အတွက်မဆို ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက်ဥပဒေ ဖြင့် အောက်ပါဝင်ငွေနှင့် ဝင်ငွေခွန်နှုန်း များကို သတ်မှတ်ခြင်း၊ ပြင်ဆင်ခြင်း နှင့် ဖြည့်စွက်ခြင်းတို့ ပြုနိုင်သည် -

(၁) ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ထိုက်သည့် စုစုပေါင်းဝင်ငွေ၊

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃(ခ) အရ ဖြည့်စွက်သည်။

\*\* ၂၀၀၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုးသည်။

\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုးသည်။

(၂) ဝင်ငွေအမျိုးအစား တစ်ခုစီ အတွက် ဝင်ငွေခွန်နှုန်းများ၊

(၃) နိုင်ငံခြားငွေဖြင့် ဝင်ငွေရရှိမှုအပေါ် စည်းကြပ်ထိုက်သည့် ဝင်ငွေနှင့် ဝင်ငွေအမျိုးအစား တစ်ခုစီ အတွက် ဝင်ငွေခွန်နှုန်း၊

\* (ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ သတ်မှတ်ခြင်း၊ ပြင်ဆင်ခြင်းနှင့် ဖြည့်စွက်ခြင်းပြု သည့်အခါ အဆိုပါ စည်းကြပ်နှစ်နှင့် သက်ဆိုင်သော ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း စည်းကြပ်ထိုက်သည့် စုစုပေါင်းဝင်ငွေ ရရှိသူအားလုံးအား ဝင်ငွေအမျိုးအစား တစ်ခုစီအတွက် သတ်မှတ်သည့်နှုန်း များဖြင့် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်စေရမည်။

\*\* ၅။  
ကင်းလွတ်ခွင့်များ

(က) ဤဥပဒေသည် အောက်ပါ ဝင်ငွေ အမျိုးအစားတို့နှင့် မသက်ဆိုင်စေရ-

(၁) ဘာသာရေး သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေး အဖွဲ့အစည်း တစ်ခုခုက ရရှိ၍ ဘာသာရေး သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေး ကိစ္စများအတွက် သက်သက် အသုံးပြုသောဝင်ငွေ၊

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၅ အရ အစားထိုးသည်။

(၂) ဒေသဆိုင်ရာ အာဏာပိုင်အဖွဲ့ အစည်း၏ အခွန်အခရရှိငွေ၊

\* (၃) ပင်စင်၊ ပင်စင်မှ ပြောင်းလဲ၍ ရရှိသော ငွေနှင့် လုပ်သက်ဆုငွေ (Gratuity)

(၄) သေဆုံး၍ သို့မဟုတ် ဒဏ်ရာရ၍ ရရှိသည့် လျော်ကြေး၊

(၅) အာမခံပေါ်လစီအတွက် ထုတ်ပေး၍ရရှိငွေ၊

(၆) အဖန်တလဲလဲမဟုတ်ဘဲ တစ်ခါတစ်ရံရရှိသည့်ငွေ၊

သို့သော် အောက်ပါတို့မပါဝင်စေရ-

(ကက) အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေ၊

(ခခ) လုပ်ငန်းတစ်ရပ်ရပ်မှ ရရှိသည့် ဝင်ငွေ၊

(၇) ပုဂ္ဂိုလ်စုတစ်ခုခုမှ ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ပြီးရရှိသည့်အမြတ်ဝေစု၊

(ခ) (၁) ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက်ဥပဒေဖြင့် ဝင်ငွေရရှိသူတစ်ဦးဦး သို့မဟုတ် ဝင်ငွေရရှိသူတစ်မျိုးမျိုး

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၅ (က)အရ အစားထိုးသည်။

နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဖြစ်စေ၊ ဝင်ငွေ တစ်ရပ်ရပ် သို့မဟုတ် ဝင်ငွေ အမျိုးအစား တစ်ရပ်ရပ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဖြစ်စေ အခွန်ကင်း လွတ်ခွင့်၊ သက်သာခွင့်၊ အခွန် နှင့်စပ်လျဉ်းသည့် အခြားခံစားခွင့် ပေးခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

(၂) ပြည်ထောင်စု အစိုးရသည် အောက်ပါ ဝင်ငွေအမျိုးအစား များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန် ကင်းလွတ်ခွင့်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် သက်သာခွင့်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် အခွန်နှင့်စပ်လျဉ်းသည့် အခြား ခံစားခွင့်ပေးခြင်းတို့ကို ပြုလုပ် နိုင်သည်-

(ကက) ပြည်တွင်း ပြည်ပ အလှူရှင်များ၊ နိုင်ငံ တကာအဖွဲ့အစည်းများမှ နိုင်ငံတော်အတွင်း လူမှုရေး၊ ဘာသာရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေး ကိစ္စရပ်များ အတွက် လှူဒါန်းခြင်းမှ ရရှိ သည့်ဝင်ငွေ၊

(ခခ) နိုင်ငံတော်အတွက်  
ပြည်တွင်း ပြည်ပ  
အဖွဲ့အစည်းများမှ ပေးအပ်  
သည့် အထောက်အပံ့  
များ၊

(ဂဂ) နိုင်ငံတော်မှရယူသည့်  
သက်သာသောချေးငွေ  
သို့မဟုတ် တရားဝင်  
ဖွံ့ဖြိုးမှု အကူအညီ  
ချေးငွေတို့အတွက်  
ပေးချေရသည့်အတိုး၊

(ဃဃ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်  
ကျရောက်ချိန်တွင်  
ပြည်တွင်း ပြည်ပ  
အဖွဲ့အစည်းများမှ  
ထောက်ပံ့လှူဒါန်း  
သည့်ပစ္စည်း သို့မဟုတ်  
အလှူငွေ၊

(ဂ) အသစ်ထူထောင်သော စက်မှုလက်မှုကို  
အခြေခံသည့် အသေးစား၊အလတ်စား  
စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတစ်ခုခု သို့မဟုတ်  
တစ်ရပ်ရပ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ လုပ်ငန်းစတင်  
သော နှစ်အပါအဝင် တစ်ဆက်တည်း  
သုံးနှစ် ကာလအထိ ပြည်ထောင်စု၏

အခွန်အကောက်ဥပဒေဖြင့် သတ်မှတ်  
ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုသည့် ဝင်ငွေပမာဏ  
အထိ ဝင်ငွေခွန်ကင်းလွတ်ခွင့် ပြုရ မည်။

\* (ဃ) ကုလသမဂ္ဂ၊ သံတမန်၊ ကောင်စစ်ရေးရာ၊  
အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများ၊  
ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် အထူးစီးပွားရေးဇုန်  
ဆိုင်ရာ ဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်နှင့် အဆောင်  
အယောင် များဆိုင်ရာဥပဒေ တစ်ရပ်ရပ်  
တို့တွင် ဝင်ငွေခွန်နှင့် သက်ဆိုင်သည့်  
အကျိုးခံစားခွင့်များ ပြဋ္ဌာန်းပါရှိလျှင်  
ယင်းပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ခံစားခွင့်  
ရှိစေရမည်။ ယင်းဥပဒေများမှ တစ်ပါး  
အခြားဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်တွင် ဝင်ငွေခွန်  
နှင့်သက်ဆိုင်သည့် အကျိုးခံစားခွင့်ကို  
မည်သို့ပင် ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ  
ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက်ဥပဒေ  
နှင့်ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေတို့ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်  
အတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည်။

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၅(ခ) အရ အစားထိုးသည်။

\* ၆။  
သက်သာခွင့်များ

(က) \*\* မည်သည့် စည်းကြပ်နှစ်အတွက် မဆို ပြည်ထောင်စု၏ အခွန်အကောက်ဥပဒေဖြင့် အောက်ပါ ခွင့်ပြုငွေတို့ကို သတ်မှတ်ခြင်း၊ ပြင်ဆင်ခြင်းနှင့် ဖြည့်စွက်ခြင်းတို့ ပြုနိုင်သည်-

(၁) ပုဂ္ဂိုလ်စုအတွက် အခြေခံခွင့်ပြုငွေ၊

(၂) တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်အတွက် အခြေခံခွင့်ပြုငွေနှင့် \*\*\* နည်းဥပဒေပါ သတ်မှတ်ချက်များနှင့် ကိုက်ညီသည့် အခွန်ဝမ်း၏အတူနေမိဘ၊ အိမ်ထောင်ဖက်နှင့် သားသမီးများအတွက် ခွင့်ပြုငွေ၊

\*\*\*\* (ခ)

---

\* ၂၀၀၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၅ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၄ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆(ခ) အရ ပယ်ဖျက်သည်။



(ဂ) စုစုပေါင်းဝင်ငွေမှ အောက်ပါ တို့ကို နုတ်ပယ်၍ ကျန်ငွေအပေါ်တွင် အခွန် တွက်ချက်ပြီးစည်းကြပ်ရမည်-

(၁) ပုဂ္ဂိုလ်စုအတွက်ဖြစ်လျှင် အခြေခံ ခွင့်ပြုငွေ၊

(၂) တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်အတွက်ဖြစ်လျှင် -

(ကက) အခြေခံခွင့်ပြုငွေ၊

(ခခ) \* နည်းဥပဒေပါ သတ်မှတ် ချက်များနှင့် ကိုက်ညီသည့် အခွန် ထမ်း၏ အတူ နေမိဘ၊ အိမ်ထောင် ဖက်နှင့် သားသမီးများ အတွက်ခွင့်ပြုငွေ၊

(ဂဂ) အခွန်ထမ်း \*\* နှင့် အိမ် ထောင်ဖက်၏ အသက် အာမခံအတွက် ပေးရ သော ပရီမီယံ၊

(ဃဃ) နည်းဥပဒေများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းသည့် ငွေစု

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ အစားထိုးသည်။

ဆောင်းခြင်း အတွက်  
ထည့်ဝင်ငွေ၊

ခြွင်းချက်။ ပုဒ်မခွဲ(က)နှင့်(ဂ)တို့သည် ပုဒ်မ  
၁၃ အရ အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေအပေါ်  
တွက်ချက်ခြင်းနှင့် သော်လည်းကောင်း၊ ပုဒ်မ ၂၆  
ပါ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားနှင့် သော်လည်း  
ကောင်း သက်ဆိုင်ခြင်းမရှိစေရ။

\* (ဃ)

\*\*၆-က။

ပုဒ်မ၆၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) အရ တွက်ချက်ပြီး စည်းကြပ်  
ရာတွင် နိုင်ငံတော်အဖွဲ့အစည်း အဆင့်ဆင့်က  
ကမကထပြုသော သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စု  
အစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက  
အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်၍ အသိအမှတ်ပြု  
သော ဘာသာရေး သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေးဆိုင်ရာ  
အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခုသို့ ဖြစ်စေ၊ ယင်းကိစ္စများ နှင့်  
သက်ဆိုင်သည့် ရန်ပုံငွေတစ်ရပ်ရပ်သို့ဖြစ်စေလျှင်ဒါန်း  
ထည့်ဝင်ငွေကိုလည်း နုတ်ပယ်ရမည်။

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆(ခ) အရ ပယ်ဖျက်သည်။

\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆(ဂ) အရ ဖြည့်စွက်သည်။

ယင်းသို့ လှူဒါန်း ထည့်ဝင်ငွေသည် အခွန်  
ထမ်း၏ စုစုပေါင်းဝင်ငွေ၏ နှစ်ဆယ့်ငါးရာခိုင်  
နှုန်းနှင့် ညီမျှသော ငွေထက်မပိုစေရ။

ရှင်းလင်းချက်။ ကုသိုလ်ရေး ဆိုသည်တွင် ပညာရေး၊ ကျန်းမာ  
ရေး၊ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူများနှင့် သဘာဝဘေး အန္တရာယ်ကျရောက်ခံရ  
သူများအား ကယ်ဆယ် စောင့်ရှောက်ရေးစသည့် အများပြည်သူအကျိုး  
အတွက် ထောက်ပံ့ပေးကမ်းခြင်းများ ပါဝင်သည်။

**အခန်း (၃)**

**လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့်တာဝန်များ**

၇။ လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် တာဝန်များ

\*ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်  
ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်  
ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် အမိန့်ကြော်ငြာစာ  
ထုတ်ပြန်၍ ဤဥပဒေပါလုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် တာဝန်များ  
ဆောင်ရွက်ရန်အတွက်အဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။  
ထို့အပြင် \*ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့၏  
သဘောတူညီချက်ဖြင့် ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့၏  
စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် လိုအပ်

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၇ အရ အစားထိုးသည်။

ပါက အမိန့်ကြော်ငြာ စာထုတ်ပြန်၍ ယင်းအဖွဲ့ တစ်ခုခု၏ လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် တာဝန်များကို တစ်ဦးတစ်ယောက်အားလည်း ပေးနိုင်သည်။

**အခန်း (၄)**

**ဝင်ငွေတွက်ချက်ခြင်း**

\* စ။  
ဝင်ငွေခေါင်းစဉ်များ

- (က) ဝင်ငွေအသီးသီးကို အောက်ပါဝင်ငွေ ခေါင်းစဉ်အလိုက် တွက်ချက်ရမည်-
  - (၁) လစာ၊
  - (၂) အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာ လုပ်ငန်း၊
  - (၃) စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၊
  - (၄) \*\* ပစ္စည်းဌာနရမ်းခ၊
  - (၅) အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေ၊
  - (၆) \*\*\* စည်းကြပ်မှုမှ လွတ်ကင်းနေသော ဝင်ငွေ၊
  - (၇) အခြားရလမ်းများမှဝင်ငွေ၊

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၉ အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၇ (က)အရ အစားထိုးသည်။

\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(ခ)အရ အစားထိုးသည်။

\* (ခ) \*\* အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာ လုပ်ငန်း မှ ဝင်ငွေ၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းမှဝင်ငွေနှင့် အခြားရလမ်းမှဝင်ငွေဖြစ်လျှင် ဝင်ငွေကို စုပေါင်းပြီး စုစုပေါင်းဝင်ငွေအပေါ်တွင် အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ ကျန်ခေါင်းစဉ် များမှ ဝင်ငွေဖြစ်လျှင် ဝင်ငွေခေါင်းစဉ် တစ်ခုချင်းအလိုက် ခွဲခြားပြီး အခွန်ကို သီးခြားစီ စည်းကြပ်ရမည်။

\*\*\* (ဂ)

\*\*\*\*  
၉။  
လစာ

မည်သူမဆို အလုပ်ရှင်ထံမှ မိမိရရှိသည့် သို့မဟုတ် ရရန်ရှိသည့် လစာ၊ လုပ်ခ၊ နှစ်စဉ် ကြေး၊ ဆုကြေး၊ ချီးမြှင့်ငွေ၊ လစာနှင့် လုပ်ခအစား သို့မဟုတ် ယင်းတို့အပြင် ထပ်ဆောင်းရရှိသည့် အခကြေးငွေ၊ ကော်မရှင် တို့အတွက် လစာခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်း ဆောင်ရမည်။

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၇(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၇(ခ) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၇(ခ) အရ ပယ်ဖျက်သည်။  
\*\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၈ အရ အစားထိုးသည်။

၁၀။

အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း  
ပညာလုပ်ငန်း

(က) မည်သူမဆို အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း  
ပညာလုပ်ငန်းမှ မိမိရရှိသည့် ဝင်ငွေ  
အတွက် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာ  
လုပ်ငန်းဆင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်းဆောင်  
ရမည်။

(ခ) ထိုဝင်ငွေကို တွက်ချက်ရာတွင် ဝင်ငွေ  
ရရှိရန်ကုန်ကျသည့် စရိတ်များနှင့်  
စည်းမျဉ်းများအရ ပြဋ္ဌာန်းသည့်  
ပစ္စည်းတန်ဖိုးလျော့ငွေကို နုတ်ပေးရ  
မည်။

သို့ရာတွင် အောက်ပါတို့ကို နုတ်မပေး  
ရ-

(၁) မ-တည်စရိတ်၊

(၂) ကိုယ်ရေးကိုယ်တာစရိတ်၊

(၃) လုပ်ငန်းပမာဏနှင့် မမျှအောင်  
များသည့်စရိတ်။

ရှင်းလင်းချက်

၁။

**အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာလုပ်ငန်း**  
ဆိုသည်မှာ မိမိကျွမ်းကျင်သည့် လုပ်ငန်းကို  
အခကြေးငွေယူ၍ လုပ်ကိုင်ပေးသော  
လုပ်ငန်းအားလုံး ဖြစ်ပြီး ဆရာဝန်၊  
သူနာပြုဆရာမ၊ ရှေ့နေ၊ အင်ဂျင်နီယာ၊

ဗိသုကာ၊ ရုပ်ရှင်ပညာသည်၊ သဘင် ပညာသည်၊ စာရေးဆရာ၊ ပန်းချီဆရာ၊ ပန်းပုဆရာ၊ စာရင်းကိုင်၊ စာရင်းစစ်၊ ဗေဒင်ဆရာ၊ ကျောင်းဆရာ စသည်တို့၏ အခကြေးငွေယူပြီး လုပ်ကိုင်သော လုပ်ငန်းများပါဝင်သည်။

ရှင်းလင်းချက်

၂။

**အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာလုပ်ငန်းမှ** ဝင်ငွေကို တွက်ချက်ရာတွင် လစာ မဟုတ်သော အခကြေးငွေအဖြစ်ရရှိသည့် ဝင်ငွေမျိုးကိုသာ ထည့်သွင်း တွက်ချက် ရမည်။

ရှင်းလင်းချက်

၃။

**အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာ လုပ်ငန်းကို** ကိုယ်တိုင်မလုပ်ကိုင်ဘဲ အခြားသူအား ငှားရမ်းလုပ်ကိုင်လျှင် ထိုလုပ်ငန်းကို စီးပွားရေးလုပ်ငန်းအဖြစ် အခွန်စည်းကြပ် ရမည်။

၁၁။

စီးပွားရေးလုပ်ငန်း

(က)

မည်သူမဆို စီးပွားရေးလုပ်ငန်းမှ မိမိ ရရှိသော ဝင်ငွေအတွက် စီးပွားရေး လုပ်ငန်းခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်းဆောင် ရမည်။

(ခ)

ထိုဝင်ငွေကိုတွက်ချက်ရာတွင် ဝင်ငွေ ရရှိရန် ကုန်ကျသည့် စရိတ်များနှင့်

စည်းမျဉ်းများအရ ပြဋ္ဌာန်းသည့် ပစ္စည်း  
တန်ဖိုးလျော့ငွေတို့ကို နုတ်ပေးရမည်။

သို့ရာတွင် အောက်ပါ တို့ကို နုတ်မပေးရ-

(၁) မ-တည်စရိတ်၊

(၂) ကိုယ်ရေးကိုယ်တာစရိတ်၊

\* (၃) လုပ်ငန်းပမာဏနှင့် မမျှအောင်  
များသည့်စရိတ်၊ မဆီလျော်သည့်  
စရိတ်၊ ထိုဝင်ငွေရရန် ကုန်ကျခြင်း  
မဟုတ်သည့် စရိတ်၊

(၄) ကုမ္ပဏီနှင့် သမဝါယမအသင်း  
မဟုတ်သော ပုဂ္ဂိုလ်စုတွင်ပါဝင်သူ  
တစ်ဦးဦးအား ထိုပုဂ္ဂိုလ်စုမှ  
ပေးသည့်ငွေ၊ သို့သော် အသက်  
မွေးဝမ်းကျောင်းပညာ လုပ်ငန်း  
အတွက်ပေးငွေကိုနုတ်ပေးရမည်။

\*\* ရှင်းလင်းချက်။

စီးပွားရေးလုပ်ငန်းဆိုသည်တွင်-

(က) မည်သည့် ကုန်သွယ်မှုလုပ်ငန်း၊ ကူးသန်း  
ရောင်းဝယ်ရေးလုပ်ငန်း သို့မဟုတ်  
ကုန်ထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်း သို့မဟုတ်  
ယင်းလုပ်ငန်းများ၏ သဘောသဘာဝ

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၉ အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၈ အရ အစားထိုးသည်။



ပါဝင်သက်ရောက်မှုရှိသော လုပ်ငန်းများနှင့် မည်သည့်ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများမဆိုပါဝင်သည်။

(ခ) ထို့ပြင် ငွေချေးသက်သေခံလက်မှတ်များကို နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းသဖွယ် အဖန်တလဲလဲ ဝယ်ယူခြင်း၊ လဲလှယ်၊ လွှဲပြောင်းခြင်းနှင့် အတိုးရရန် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံခြင်းတို့ ပါဝင် သည်။

၁၂။

\* ပစ္စည်းငှားရမ်းခ

(က) မည်သူမဆို မြေ သို့မဟုတ် မြေနှင့် အဆောက်အအုံငှားရမ်းခြင်းမှ မိမိရရှိသောဝင်ငွေအတွက် \* ပစ္စည်းငှားရမ်းခ ခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်းဆောင်ရမည်။

\*\* ရှင်းလင်းချက်။

မြေ သို့မဟုတ် မြေနှင့်အဆောက်အအုံ ငှားရမ်းခြင်းဆိုရာတွင် ကိုယ်ပိုင် မဟုတ်သည့် မြေ သို့မဟုတ် မြေနှင့် အဆောက်အအုံအား ထပ်ဆင့်ငှားရမ်းခြင်းလည်း ပါဝင်သည်။

(ခ) ထိုဝင်ငွေကို တွက်ချက်ရာတွင် အမှန်ရရှိသည့် ငှားရမ်းခ သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာ အာဏာပိုင်အဖွဲ့အစည်း၏ ရာဖြတ်နှုန်း ထိုနှစ်ရပ်အနက် များရာမှ ယင်းငွေရရှိရန် ကုန်ကျသည့်စရိတ်ကို

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၀ အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၉ အရ ပြည့်စွက်သည်။

နုတ်ပေးရမည်။ သို့ရာတွင် အောက်ပါ  
တို့ကို နုတ်မပေးရ-

- (၁) မ-တည်စရိတ်၊
- (၂) ကိုယ်ရေးကိုယ်တာစရိတ်၊
- (၃) မဆီလျော်သည့်စရိတ်။

\* ၁၃။  
အခြေပစ္စည်းမှ  
မြတ်စွန်းငွေ

မည်သူမဆို နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း အခြေပစ္စည်း  
တစ်ခု သို့မဟုတ် တစ်ခုထက်ပို၍ \*\* ရောင်းချခြင်း၊  
လဲလှယ်ခြင်း သို့မဟုတ် အခြားတစ်နည်း  
နည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်း ပြုလုပ်လျှင် ယင်းသို့  
ပြုလုပ်၍ရရှိသော မြတ်စွန်းငွေအတွက် အခြေ  
ပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်  
ထမ်းဆောင်ရမည်။ အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေကို  
နည်းဥပဒေများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းသည့် အတိုင်း  
တွက်ချက်၍ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

\*\*\* ၁၄။  
စည်းကြပ်မှုမှ  
လွတ်ကင်းနေသော  
ဝင်ငွေ

မည်သူမဆို မိမိမည်ကဲ့သို့ ရရှိခဲ့သည်ကို အတိ  
အကျမဖြေရှင်းနိုင်သည့် မရွှေ့မပြောင်း နိုင်သည့်  
ပစ္စည်း၊ သို့မဟုတ် ငွေအပါအဝင် ဖြစ်သော  
ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သည့် ပစ္စည်း တစ်ရပ်ရပ်အတွက်  
စည်းကြပ်မှုမှ လွတ်ကင်း နေသော  
ဝင်ငွေ ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ယင်းပစ္စည်း တန်းဖိုး၊

---

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၀ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၀ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၉ အရ အစားထိုးသည်။

သို့မဟုတ် ငွေအပေါ်တွင် အခွန်  
ထမ်းဆောင်ရမည်။

ဤပုဒ်မအရ ဝင်ငွေကို နည်းဥပဒေများဖြင့်  
ပြဋ္ဌာန်းသည့်အတိုင်း တွက်ချက်ရမည်။

\* ၁၄-က။

အခြားရလမ်း  
များမှ ဝင်ငွေ

အထက်ဖော်ပြပါ ဝင်ငွေခေါင်းစဉ်များနှင့် အကျုံး  
မဝင်သောဝင်ငွေကို အခြားရလမ်းများမှဝင်ငွေ  
ခေါင်းစဉ်ဖြင့် အခွန်ထမ်းဆောင်ရမည်။ ယင်း  
ခေါင်းစဉ်မှဝင်ငွေကို တွက်ချက်ရာတွင် ဝင်ငွေ  
ရရှိရန်ကုန်ကျသည့် စရိတ်များကို နုတ်ပေးရ  
မည်။ သို့ရာတွင် အောက်ပါတို့ကို နုတ်မပေးရ-

(က) မ-တည်စရိတ်၊

(ခ) ကိုယ်ရေးကိုယ်တာစရိတ်၊

(ဂ) မဆီလျော်သည့်စရိတ်။

\*\* ၁၄-ခ။

အခွန်ထမ်း၏  
စုစုပေါင်းဝင်ငွေတွင်  
ထည့်သွင်းရမည့်  
ဝင်ငွေများ

အခွန်ထမ်း၏ စုစုပေါင်းဝင်ငွေတွင် အခွန်ထမ်းက  
လုံလောက်သောအကြောင်း တစ်စုံတစ်ရာမရှိဘဲ  
\*\*\* အိမ်ထောင်ဖက်နှင့် အိမ်ထောင်မကျသေးသည့်  
သားသမီးသို့ တိုက်ရိုက်ဖြစ်စေ၊ သွယ်ဝိုက်၍  
ဖြစ်စေ လွှဲပြောင်းပေးသည့်ပစ္စည်းမှ ရရှိသည့်  
ဝင်ငွေ သို့မဟုတ် လုပ်ငန်းမှရရှိသည့်ဝင်ငွေကို  
ထည့်သွင်း၍ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ အရ ဖြည့်စွက်သည်။

\*\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၂ အရ ဖြည့်စွက်သည်။

\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၀ အရ အစားထိုးသည်။

အခန်း (၅)

ဝင်ငွေရရှိသည့်အချိန်၌ အခွန်ပေးဆောင်ခြင်း

\* ၁၅။  
ဝင်ငွေရရှိသည့် အချိန်၌  
အခွန်ပေးဆောင်ခြင်း

(က) မည်သူမဆို နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း အခွန်  
စည်းကြပ်ထိုက်သော စုစုပေါင်းဝင်ငွေ  
သို့မဟုတ် အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေ  
ရရှိလျှင် ထိုသို့ဝင်ငွေရရှိချိန်၌ ဝင်ငွေခွန်  
ပေးဆောင်ရန်တာဝန်ရှိစေရမည်။

(ခ) မည်သူ့အားမဆို နှစ်တစ်နှစ်အတွင်း  
အခွန်စည်းကြပ်ထိုက်သော စုစုပေါင်း  
ဝင်ငွေ သို့မဟုတ် အခြေပစ္စည်းမှ  
မြတ်စွန်းငွေရှိသည်ဟု ယူဆလျှင်  
မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ရရှိ  
ထားသည့် သတင်းအချက်အလက်  
များပေါ် အခြေပြုလျက် ဝင်ငွေခွန်  
ပေးဆောင်ရန် တောင်းခံနိုင်သည်။

\*\* ၁၆။  
ဝင်ငွေရရှိသည့် အချိန်၌  
အခွန်ကိုထုတ်ပေးငွေမှ  
နှုတ်ယူပေးသွင်းရန်  
နည်းလမ်းများ

(က) လစာခေါင်းစဉ်နှင့် အကျုံးဝင်သော  
ငွေတစ်ရပ်ရပ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ငွေထုတ်  
ပေးရန်တာဝန်ရှိသူသည် ထိုငွေထုတ်  
ပေးချိန်၌ ထုတ်ပေးသည့်ငွေမှ ကျသင့်  
သောအခွန်ကို နုတ်ယူရမည်။ ထိုသို့

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ အရ အစားထိုးသည်။

နုတ်ယူရာတွင် သက်ဆိုင်သူ၏ နှစ်  
တစ်နှစ်အတွင်း အဆိုပါ ခေါင်းစဉ်မှ  
ဝင်ငွေအရပ်ရပ်ပေါင်းအပေါ် ကျသင့်  
သည့်အခွန်ကို ခန့်မှန်း တွက်ချက်၍  
အတတ်နိုင်ဆုံး အညီအမျှအရစ်များဖြင့်  
နုတ်ယူပြီးပေးသွင်းရမည်။

သို့ရာတွင် ဝင်ငွေရရှိသည့်နှစ်အတွင်း အခွန်ကိုပိုမိုနုတ်မိလျှင်  
ဆော်လည်းကောင်း၊ လျော့နည်းနုတ်မိလျှင် ဆော်လည်းကောင်း၊ ကျန် အရစ်  
သို့မဟုတ် အရစ်များကို လျှော့၍ဖြစ်စေ၊ တိုး၍ဖြစ်စေ နုတ်ယူနိုင်သည်။

(ခ) လစာခေါင်းစဉ်ဖြင့်ရရှိသော ဝင်ငွေမှ  
အပ ကျန်ခေါင်းစဉ်များဖြင့် ရရှိသော  
ဝင်ငွေအမျိုးအစား တစ်ရပ်ရပ်နှင့်  
စပ်လျဉ်း၍ ငွေထုတ်ပေးချိန်၌ အခွန်  
နုတ်ယူပေးသွင်းစေရန် ကိစ္စအလို့ငှာ  
ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏စီမံကိန်းနှင့်  
ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ပြည်ထောင်စု  
အစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အမိန့်  
ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန် သတ်မှတ်နိုင်သည်။

(ဂ) ပုဒ်မခွဲ(က) နှင့် (ခ) အရ နုတ်ယူထားသော  
ငွေအားလုံးကို နုတ်ယူသူသည် စည်းမျဉ်း  
များဖြင့် သတ်မှတ်ထားသော အချိန်နှင့်  
နည်းလမ်းများအတိုင်း ပြည်ထောင်စု  
အစိုးရသို့ ပေးသွင်းရမည် ဖြစ်ပြီး

ဤကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်းသော သတ်မှတ်ချက် အားလုံးကိုလည်းလိုက်နာရမည်။

- (ဃ) မည်သူမဆို လုံလောက်သော အကြောင်း မရှိဘဲ ပုဒ်မခွဲ(က)နှင့်(ခ)အရ အခွန်ကို နုတ်ယူပေးသွင်းခြင်းမပြုလျှင် ထိုအခွန် နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပျက်ကွက်သူအဖြစ် မှတ်ယူအရေးယူခြင်းခံရမည်။ ယင်းသို့ ပျက်ကွက်သည့်အတွက် ပေးဆောင် ရမည့်ဒဏ်ငွေကို ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေး ဝန်ကြီး ဌာနသည် အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန် သတ်မှတ် နိုင်သည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ဤပုဒ်မအရ ငွေထုတ်ပေးရန် တာဝန်ရှိသူ ဆိုသည်မှာ တစ်ဦးတစ်ယောက်ပိုင်လုပ်ငန်း ဖြစ်လျှင် ပိုင်ရှင် ကိုယ်တိုင်ဖြစ်ပြီး ပုဂ္ဂိုလ်စုပိုင်လုပ်ငန်းဖြစ်လျှင် ထိုပုဂ္ဂိုလ်စုသာ ဖြစ်သည်။ ထို့ပြင် ပြည်ထောင်စုအစိုးရ သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာ အာဏာပိုင်အဖွဲ့အစည်း ဖြစ်လျှင် သက်ဆိုင်ရာငွေထုတ်ပေးရန် တာဝန်ရှိသည့် စီမံခန့်ခွဲရေးဝန်ထမ်းဖြစ်သည်။

\* ၁၆-က။  
ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း  
အခွန်ကို ကြိုတင်  
ပေးဆောင်ရန်  
နည်းလမ်းများ

- \*\* (က) ပုဒ်မ ၁၅ အရ ပေးဆောင်ရသည့် အခွန်သည် ထိုနှစ်အတွင်း မိမိရရှိမည့် စုစုပေါင်းဝင်ငွေကို ခန့်မှန်း တွက်ချက်၍ ယင်းအပေါ်တွင် ကျသင့်သည့် အခွန် ဖြစ်ရမည်။ ယင်းအခွန်ကို -
  - (၁) သုံးလတစ်ကြိမ် ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပြီး သုံးလ ပြည့်မြောက်သည့် နေ့ရက်မှ ၁၀ ရက် အတွင်း သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းများအတိုင်း ပေးသွင်းရမည်။
  - (၂) ပုဒ်မခွဲငယ် (၁) အရ သတ်မှတ်ရက်အတွင်း ပေးသွင်းလျှင် သက်ဆိုင်ရာဝင်ငွေနှစ် အတွက် ပေးသွင်းသည့် အခွန်အဖြစ်ဟု မှတ်ယူရမည်။

- \*\* (ခ) အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေဖြစ်ပါက အခြေပစ္စည်းကို ရောင်းချခြင်း၊ လဲလှယ်ခြင်း၊ အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်းပြုသည့် နေ့ရက်မှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း အခြေပစ္စည်းမှ မြတ်စွန်းငွေအပေါ် ကျသင့်သည့်အခွန်ကို ခန့်မှန်း တွက်ချက် ပေးသွင်းရမည်။
- (ဂ) ဤပုဒ်မအရပေးသွင်းရမည့် အခွန်ကိုမပေးသွင်းလျှင် သို့မဟုတ် ပေးသွင်းရမည့် အခွန်သည်သက်ဆိုင်ရာ စည်းကြပ်မှုတွင် ကျသင့်သည့် အခွန်ထက်

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၂ အရ ဖြည့်စွက်သည်။  
 \*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ အရ အစားထိုးသည်။

လျော့လျှင် ယင်းပေးသွင်းရန် ပျက်ကွက်သည့်ငွေ သို့မဟုတ် လျော့ငွေ၏ တစ်ဆယ်ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ညီမျှသော ငွေကို ဒဏ်ငွေအဖြစ် ပေးဆောင်စေရမည်။

\* ၁၆-ခ။

ပြည်ထောင်စုအစိုးရ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဝင်ငွေရရှိသည့်အချိန်၌ အခွန်ပေးဆောင်စေခြင်း သို့မဟုတ် ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း ကြိုတင်ခွန် ပေးဆောင်စေခြင်း တို့အတွက် လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည့် နည်းလမ်းများကို အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်နိုင်သည်။

**အခန်း (၆)**

**ဝင်ငွေကြေညာလွှာနှင့် လစာနှစ်ချုပ်စာရင်းပေးပို့ခြင်း**

၁၇။  
ဝင်ငွေကြေညာလွှာ

\*\* (က) မည်သူမဆို ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ထိုက်သည့် စုစုပေါင်းဝင်ငွေ ရရှိလျှင် ထိုဝင်ငွေနှစ်အတွက် မိမိ၏ဝင်ငွေ ကြေညာလွှာကိုလည်းကောင်း၊ ဘာသာရေး

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၂ အရ ဖြည့်စွက်သည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၂ အရ အစားထိုးသည်။



သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေး အဖွဲ့အစည်းများ မှအပ ကုမ္ပဏီအပါအဝင် မည်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်စုမဆို ထိုဝင်ငွေနှစ်အတွက် မြတ်စွန်းငွေရှိသည်ဖြစ်စေ၊ မရှိသည် ဖြစ်စေ ဝင်ငွေကြေညာလွှာကိုလည်းကောင်း စည်းမျဉ်းများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် အတိုင်း ဝင်ငွေနှစ်ကုန်ဆုံးပြီး သုံးလ အတွင်း ပေးပို့ရမည်။ သို့ရာတွင် လစာ ခေါင်းစဉ်မှ ဝင်ငွေသာ ရရှိသူဖြစ်လျှင် ယင်းသို့ပေးပို့ရန် မလို၊

(ခ) မည်သူ့အားမဆို ယင်း၏ ဝင်ငွေ ကြေညာလွှာကို စည်းမျဉ်းများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း ပေးပို့ရန် အကြောင်းကြားနိုင်သည်။

(ဂ) မည်သူမဆို ဝင်ငွေကြေညာလွှာ ပေးပို့ ပြီးသည့်နောက် အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း မပြုမီ ယင်းကြေညာလွှာ၌ မှားယွင်း ချက်ရှိ၍ ပြင်ဆင်လိုလျှင် ပြင်ဆင် ထားသည့် ဝင်ငွေကြေညာလွှာကို ထပ်မံ ပေးပို့နိုင်သည်။

\* ၁၈။  
လစာနှစ်ချုပ်စာရင်း

အလုပ်ရှင်တစ်ဦးသည် ဝင်ငွေနှစ်ကုန် ဆုံးပြီး \* သုံးလအတွင်း လစာနှစ်ချုပ် စာရင်းကို စည်းမျဉ်းများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်း ထားသည့်အတိုင်း နှစ်စဉ်ပေးပို့ရမည်။

---

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ ပြင်ဆင် အစားထိုးသည်။

အခန်း (၇)  
ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ခြင်း

၁၉။(က)  
စည်းကြပ်ခြင်း

(က) ပုဒ်မ ၁၇ အရ ပေးပို့သော ဝင်ငွေ  
ကြေညာလွှာမှာ မှန်ကန်ပြည့်စုံသည်ဟု  
ကျေနပ်လျှင် ယင်းကြေညာလွှာကို  
အခြေပြု၍ ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ရမည်။

\* (ခ) ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း သို့မဟုတ် ဝင်ငွေ  
ရရှိချိန်၌ ဝင်ငွေခွန် ပေးဆောင်ထား  
သူအားဖြစ်စေ၊ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ ပေးပို့  
ပြီးသူအားဖြစ်စေ၊ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ  
ပေးပို့ရန် သက်ဆိုင်ရာ စည်းကြပ်နှစ်  
ကုန်ဆုံးပြီး သုံးနှစ်အတွင်း မြို့နယ်  
အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက အကြောင်း  
ကြားစာ အတည်ပြု ချအပ်ထားပြီးသူ  
အားဖြစ်စေ၊ မည်သည့်အချိန်တွင်မဆို  
သက်သေခံ အထောက်အထားများ၊  
စာရင်းများနှင့် ထိုစာရင်းများတွင် မပါ  
ဝင်သောပစ္စည်းစာရင်းပုံစံကို ပြသရန်  
အကြောင်းကြားနိုင်သည်။ ခေါ်ယူစစ်  
ဆေးခြင်း၊ စည်းကြပ်ခြင်း ပြုလုပ်နိုင်  
သည်။ ဤပုဒ်မခွဲပါ ပစ္စည်းစာရင်းကို  
စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနမှ

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ အရ အစားထိုးသည်။

ဝင်ငွေခွန် စည်းမျဉ်းများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်း  
နိုင်သည်။

- (ဂ) ပုဒ်မခွဲ(ခ)အရ အခွန်ထမ်းတင်ပြသည့် သက်သေခံ အထောက်အထားများမှ ဝင်ငွေကို မှန်ကန်စွာတွက်ချက်ရရှိနိုင် လျှင် ယင်းအထောက်အထားများကိုသာ အခြေပြု၍ ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ သို့ရာတွင် အခွန်ထမ်း ပြသသော သက်သေခံ အထောက်အထားများမှ ဝင်ငွေကို မှန်ကန်စွာတွက်ချက်မရနိုင် လျှင် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက လိုအပ်သော အခြား သက်သေခံ အထောက်အထားများကို စိစစ်ပြီး ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ရမည်။

- \* (ဃ) မည်သူမဆို ပုဒ်မ ၁၇ ပုဒ်မခွဲ(က)အရ ဖြစ်စေ၊ ယင်းပုဒ်မ၏ ပုဒ်မခွဲ(ခ)အရ ဖြစ်စေ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ ပေးပို့ရန် ပျက်ကွက်လျှင်သော် လည်းကောင်း၊ ဤပုဒ်မ၏ ပုဒ်မခွဲ(ခ) အရ အကြောင်း ကြားစာကို လိုက်နာရန် ပျက်ကွက် လျှင်သော်လည်းကောင်း မြို့နယ် အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ရနိုင်သရွေ့ အထောက်အထားများကို အခြေပြု၍

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ်ရမည်။ ယင်းသို့ စည်းကြပ် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် နည်းလမ်းများကို စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေး ဝန်ကြီးဌာနသည် အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန် သတ်မှတ်နိုင်သည်။

\* ရှင်းလင်းချက်။

\*\* ၂၀။

ဆုံးရှုံးငွေခွန်ပေးခြင်း

ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း ဝင်ငွေရလမ်းတစ်ခုခုမှ ဆုံးရှုံးငွေရှိလျှင် ထိုနှစ်အတွင်းရရှိသည့် ကျန်ဝင်ငွေရလမ်းများမှ ဝင်ငွေတွင် ခုနှိမ်ပေးရမည်။ ကုန်စင်အောင်ခွန်ပေးခြင်း မပြုနိုင်သော ဆုံးရှုံးငွေပေါင်းကို တစ်ဆက်တည်း နောက်သုံးနှစ်အထိ သယ်ယူခွန်ခွင့်ပေးရမည်။

သို့ရာတွင် ဤပုဒ်မသည် အောက်ပါတို့နှင့် မသက်ဆိုင်စေရ-

(က) အခြေပစ္စည်းမှ ဆုံးရှုံးငွေ၊

(ခ) ပုဂ္ဂိုလ်စုတစ်ခုခုမှ အရှုံးဝေစု။

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ အရ ပယ်ဖျက်သည်။

\*\* ၁၉၉၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၄ အရ အစားထိုးသည်။

အခန်း (၈)

ထူးခြားသောကိစ္စများအတွက် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ခြင်းဆိုင်ရာ  
ဆောင်ရွက်ရန် နည်းလမ်းများ

၂၁။  
စည်းကြပ်ခြင်းမှ  
လွတ်သွားသည့်  
ဝင်ငွေ

(က) တစ်ဦးတစ်ယောက်၏ လိမ်လည်လိုသော ရည်ရွယ်ချက်ကြောင့် ဤဥပဒေအရ ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ခြင်းမှ လွတ်နေသော ဝင်ငွေကို စည်းကြပ်မှု သို့မဟုတ် ပြန်လည်စည်းကြပ်မှု ပြုလုပ်ရန် လိုအပ်ကြောင်း တွေ့ရှိလျှင် သက်ဆိုင်ရာ စည်းကြပ်နှစ် ကုန်ဆုံးပြီးနောက် မည်သည့်အချိန်တွင်မဆို စည်းကြပ်မှု သို့မဟုတ် ပြန်လည် စည်းကြပ်မှုပြု လုပ်နိုင်သည်။ သို့သော် ဤကိစ္စအတွက် **\*ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက တာဝန်လွှဲအပ်** သော အဖွဲ့၏ ကြိုတင်ခွင့်ပြုချက် ရပြီးမှသာ ယင်းသို့ ဆောင်ရွက်ရမည်။ ကြိုတင် ခွင့်ပြုရာ၌ အမှုတစ်ခုချင်း၏ အကြောင်းခြင်းရာအလိုက် ဤဥပဒေ အရ ရသင့် ရထိုက်သော အခွန်များမရအောင် လိမ်လည်လိုသော ရည်ရွယ်ချက်ရှိ

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

သည်ဟု ယူဆမှသာ ခွင့်ပြုချက်ပေးရမည်။

သို့ရာတွင် ယင်းသို့ စည်းကြပ်လျှင် သက်ဆိုင်ရာ စည်းကြပ်နှစ်နှင့် ဆိုင်သည့် ဝင်ငွေခွန်နှုန်းများဖြင့်သာ အခွန်ကျသင့်စေရမည်။

\* ရှင်းလင်းချက်။ ဤပုဒ်မခွဲ (က) ပါ လိမ်လည်လိုသော ရည်ရွယ်ချက်ဆိုသည့် စကားရပ်တွင် အောက်ပါတို့လည်းပါဝင်သည်-

(၁) စည်းကြပ်ထိုက်သည့် ဝင်ငွေရရှိသည်ကို သိရှိပါလျက် ထိုဝင်ငွေ နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေကြေညာလွှာ တင်သွင်းရန်ပျက်ကွက်ခြင်း၊

(၂) ဝင်ငွေတစ်ရပ်ရပ် သို့မဟုတ် ဝင်ငွေအမျိုးအစား တစ်ရပ်ရပ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ပြည်တွင်းအခွန်များ ဦးစီးဌာနနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးရုံးများက ဝင်ငွေကြေညာလွှာ၊ အရှုံးအမြတ်စာရင်းအပါအဝင် စာရင်းဇယားများ၊ စာရွက်စာတမ်း၊ အထောက်အထား များကို စာဖြင့် တောင်းခံသည့် အခါ ယင်းသို့ တောင်းခံစာတွင် သတ်မှတ်ထားသည့် အချိန်အတွင်းဖြစ်စေ၊ တိုးမြှင့်ပေးထားသည့် အချိန်အတွင်းဖြစ်စေ ပေးပို့ရန် ပျက်ကွက်ခြင်း သို့မဟုတ် မမှန်ကန်သောစာရင်း

\* ၂၀၀၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၆ အရ ဖြည့်စွက်သည်။

များ၊ စာချုပ်စာတမ်းများနှင့် အခြားစာရွက်  
စာတမ်းများကိုတင်ပြခြင်း။

(ခ) ပုဒ်မခွဲ(က)နှင့် မသက်ဆိုင်သော ကိစ္စ  
ဖြစ်လျှင် စည်းကြပ်နှစ် ကုန်ဆုံးပြီး  
သုံးနှစ်အတွင်းသာ ဖော်ပြပါအတိုင်း  
စည်းကြပ်ခွင့် သို့မဟုတ် ပြန်လည်  
စည်းကြပ်ခွင့်ရှိရမည်။ ထိုသို့ စည်းကြပ်  
ခြင်းများကို အောက်ပါအကြောင်း  
တစ်ခုခုနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဆောင်ရွက်  
နိုင်သည် -

- (၁) ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ထိုက်လျက်  
စည်းကြပ်ခြင်းမှ လွတ်သွားခဲ့ခြင်း၊
- (၂) ဝင်ငွေခွန်လျော့၍ စည်းကြပ်ခဲ့  
ခြင်း၊
- (၃) လျော့နည်းသည့်နှုန်းဖြင့် စည်းကြပ်  
ခဲ့ခြင်း၊
- (၄) ဥပဒေအရ ခွင့်ပြုသင့်သည်ထက်  
ပို၍ သက်သာခွင့်ပြုခဲ့ခြင်း။

၂၂။  
မှားယွင်းချက်ကို  
ပြင်ခြင်း

(က) ပုဒ်မ ၇ အရ လုပ်ပိုင်ခွင့်ရှိသည့်အဖွဲ့  
တစ်ခုခုသည် \* ဤဥပဒေအရ တူညီ  
သော လုပ်ပိုင်ခွင့်ရှိသူ သို့မဟုတ် အဖွဲ့

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၅ အရ အစားထိုးသည်။

တစ်ဖွဲ့ကချမှတ်သော အမိန့်တွင် မှတ်တမ်းမှ ပေါ်လွင်ထင်ရှားသည့် မှားယွင်းချက် တစ်ခုခုကို ယင်းအမိန့် ချမှတ်သည့်ရက်မှ သုံးနှစ်အတွင်း ပြင်နိုင်သည်။ ထို့ပြင် အလားတူကာလ အပိုင်းအခြားအတွင်း အခွန်ထမ်းက ညွှန်ပြသည့် အဆိုပါ မှားယွင်းချက် တစ်ခုခုကိုလည်း ပြင်ပေးရမည်။

သို့ရာတွင် စည်းကြပ်မှုတစ်ခုကို တိုးမြှင့်စေသော သို့မဟုတ် ပြန်အမ်းငွေ တစ်ရပ်ရပ်ကို လျော့နည်းစေသော အကျိုးသက်ရောက်မည့် ပြင်ဆင်ချက် ဖြစ်လျှင် အမိန့်မချမှတ်မီ သက်ဆိုင်ရာ အခွန်ထမ်းအား ဖြေရှင်းခွင့်ပေးရမည်။

- (ခ) အယူခံမှု၊ ပြင်ဆင်မှု သို့မဟုတ် လွှဲအပ်မှု အရ အပြီးသတ် အတည်ဖြစ်သော စည်းကြပ်မှုတွင် ကျသင့်သောအခွန်သည် မူလစည်းကြပ်မှုတွင် ကျသင့်သည့် အခွန်နှင့် ကွာခြားသဖြင့် ပုဒ်မ ၄၆ ပုဒ်မခွဲ(က)အရ ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၄၇ ပုဒ်မခွဲ (ခ)အရ ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၄၇ ပုဒ်မခွဲ(ဂ)အရ ဖြစ်စေ မူလတပ်ရိုက် ထားသော ဒဏ်ငွေကို ပြင်ပေးခြင်း သည် ပုဒ်မခွဲ (က)အရ မှတ်တမ်း မှ



ပေါ်လွင်ထင်ရှားသည့် မှားယွင်းချက်ကို ပြင်ခြင်းဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။ ဤကိစ္စအတွက် ပုဒ်မခွဲ(က)၌ ဖော်ပြ ထားသောသုံးနှစ်ကို အပြီးသတ်အမိန့် ချမှတ်သောနေ့မှ စတင်ရေတွက်ရမည်။

၂၃။  
သေဆုံးသူနှင့်  
တရားဝင်မစွမ်းဆောင်  
နိုင်သူတို့နှင့် စပ်လျဉ်း၍  
စည်းကြပ်ကောက်ခံခြင်း

အောက်ပါတို့အတွက် တရားဝင်ကိုယ်စားလှယ် အားဖြစ်စေ၊ သက်ဆိုင်ရာဝင်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဥပဒေအရ တာဝန်ရှိသူအားဖြစ်စေ ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ် ကောက်ခံရမည် -

- (က) သေဆုံးသူ၊
- (ခ) အကြောင်းတစ်ခုခုကြောင့် တရားဝင် မစွမ်းဆောင်နိုင်သူ၊
- (ဂ) တရားဝင်တာဝန်ယူမဖြေရှင်းနိုင်သူ။

သို့ရာတွင် ယင်းတရားဝင် ကိုယ်စားလှယ် သို့မဟုတ် တာဝန်ရှိသူအနေဖြင့် ဤ ပုဒ်မအရ ပေးဆောင်ရမည့်အခွန်မှာ ယင်းတို့တာဝန်ယူ ထားသည့်ပစ္စည်း၏ ပေးဆောင်နိုင်စွမ်း ရှိသမျှ အထိသာ ဖြစ်စေရမည်။

၂၄။  
လုပ်ငန်းရပ်စဲခဲ့လျှင်  
ခံယူရမည့်တာဝန်

လုပ်ငန်းတစ်ခုခုကို ရပ်စဲလျှင် ထိုသို့ရပ်စဲခြင်း ပြုသည့်အချိန်၌ ယင်းလုပ်ငန်းတွင် အစုပါဝင် သူတိုင်းအား အဆိုပါလုပ်ငန်းမှ ဝင်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ခံရန် တွဲဖက်၍ ဖြစ်စေ၊ ကိုယ်စီကိုယ်ငှဖြစ်စေ တာဝန်ရှိစေ

ရမည်။ ထို့ပြင် ဝင်ငွေခွန်ပေးဆောင်ရန်လည်း တာဝန်ရှိစေရမည်။

၂၅။

စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ပိုင်ရှင်ပြောင်းလဲခြင်း

လုပ်ငန်းတစ်ခုခုကို မူလလုပ်ကိုင်သူထံမှ အခြားသူတစ်ဦးက ဆက်ခံလုပ်ကိုင်လျှင် မူလ လုပ်ကိုင်သူနှင့် ဆက်သွယ်ရာတွင် အခက်အခဲ ရှိပါက ဆက်ခံသူအား မူလလုပ်ကိုင်သူ၏ ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် သတ်မှတ်၍ အောက်ပါ ကာလများအတွက် ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ရမည်-

- (က) ဆက်ခံသည့် ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း မူလ ပိုင်ရှင်လုပ်ကိုင်ခဲ့သည့်ကာလ၊
- (ခ) ဆက်ခံသည့် ဝင်ငွေနှစ် မတိုင်မီ ကပ်လျက်ရှိသော ဝင်ငွေနှစ်။

၂၆။

ပြည်ပနေနိုင်ငံ ခြားသားများအား စည်းကြပ်ခြင်း

(က) ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားသည် အောက်ပါ နည်းလမ်းတစ်ခုခုဖြင့် ဝင်ငွေရရှိလျှင် ထိုသို့ရရှိသော ဝင်ငွေကို မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်း၌ ရရှိသောဝင်ငွေဟုမှတ်ယူ၍ ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံရမည်-

- (၁) မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းရှိ မ-တည် ပစ္စည်းတစ်ခုခုမှ ရရှိသောဝင်ငွေ၊
- (၂) မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းရှိ ဝင်ငွေရလမ်း တစ်ခုခုမှရရှိသော ဝင်ငွေ၊

- (ခ) အဆိုပါ ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားအစား ယင်း၏ ကိုယ်စားလှယ်အား ထိုဝင်ငွေ များအတွက် ဝင်ငွေခွန် စည်းကြပ် ကောက်ခံနိုင်သည်။ ထို့ပြင် ရရန်အခွန် ကြွေးများကို မြန်မာနိုင်ငံတွင်ရှိသော သို့မဟုတ် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းသို့ ရောက် ရှိလာသော ပြည်ပနေ နိုင်ငံခြားသားပိုင် ပစ္စည်းများမှကောက်ခံ ရယူနိုင်သည်။

၂၇။

ကိုယ်စားလှယ် အဖြစ်မှတ်ယူခံ ရသူများ

မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် အောက်ပါ တစ်ဦးဦးကို ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား သို့မဟုတ် ပြည်ပနေနိုင်ငံသား၏ ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် သတ်မှတ်ရန် ရည်ရွယ်ကြောင်း အကြောင်းကြား ပြီးနောက် ဝင်ငွေခွန်ကိစ္စရပ်များ အားလုံး အတွက် ထိုသူကို ယင်းသို့သော ကိုယ်စားလှယ် အဖြစ်မှတ်ယူနိုင်သည်-

- (က) ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသား သို့မဟုတ် ပြည်ပနေနိုင်ငံသားက မိမိ၏ ဝင်ငွေ ရလမ်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ တစ်နည်းနည်းဖြင့် တာဝန်လွှဲထားသူ၊
- (ခ) အဆိုပါ ပြည်ပနေသူနှင့် စီးပွား ဆက်သွယ်သူ၊
- (ဂ) အဆိုပါ ပြည်ပနေသူအတွက် ဝင်ငွေ ရရှိနေသူ။

သို့ရာတွင် ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် သတ်မှတ်ရန် ရည်ရွယ်ထားသူအား ရှင်းလင်း ပြခွင့်မပေးဘဲ ဤပုဒ်မအရ ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် မသတ်မှတ်ရ။

၂၈။  
ပင်လယ်ကူး  
သင်္ဘောဖြင့်  
သယ်ယူပို့ဆောင်  
ရေးလုပ်ငန်း  
လုပ်ကိုင်ခြင်းအား  
စည်းကြပ်ခြင်း

(က) ပြည်ပနေနိုင်ငံခြားသားသည် မည်သည့် နှစ်တွင်မဆို မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း၌ ပင်လယ်ကူးသင်္ဘောပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် ပင်လယ်ကူး သင်္ဘောစင်းလုံးငှားသူ အဖြစ် လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်လျှင် နည်းဥပဒေများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း ထိုသူအား အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံရမည်။

(ခ) ဝင်ငွေခွန်ကို ပြေလည်အောင် ပေးဆောင်ပြီးကြောင်း သို့မဟုတ် လုံလောက်သောအစီအစဉ် ပြုလုပ်ပြီးကြောင်း သက်သေခံလက်မှတ်ကို ထိုသို့ စည်းကြပ်ရန်ရှိသည့် သင်္ဘော၏ ရေယာဉ်မှူး၊ သင်္ဘောပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် စင်းလုံးငှားသူ၏ ကိုယ်စားလှယ်က တင်ပြခြင်း ပြုမှသာလျှင် ပင်လယ်ကူးသင်္ဘောများ ဆိပ်ကမ်းမှ ထွက်ခွာခွင့် လက်မှတ် ထုတ်ပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူက ယင်းလက်မှတ်ကို ထုတ်ပေးရမည်။

၂၉။  
ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း  
စည်းကြပ်ခြင်း

\*ပြည်ထောင်စုအစိုးရ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေး  
ဝန်ကြီးဌာန သည် အခွန်ထမ်းအမျိုးအစားတစ်ခုခု  
သို့မဟုတ် ဝင်ငွေအမျိုးအစားတစ်ရပ်ရပ်နှင့်  
စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေနှစ်သည် စည်းကြပ်နှစ်  
ဖြစ်ရမည်ဟု သော်လည်းကောင်း၊ ဝင်ငွေနှစ်အတွင်း  
စည်းကြပ်မှု ပြုလုပ်နိုင်သည်ဟုသော်လည်းကောင်း၊  
မည်သည့် စည်းကြပ်မှုများအတွက် မည်သို့  
ဆောင်ရွက်ရမည်ဟု သော်လည်းကောင်း  
အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်လျှင်  
သက်ဆိုင်ရာ စည်းကြပ်မှုကို နည်းဥပဒေ  
များဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း ပြုလုပ်ရ  
မည်။

\*\*  
၃၀။  
အခြားကိစ္စရပ်များ

(က) အောက်ပါတို့၏ စည်းကြပ်ကောက်ခံမှုကို  
နည်းဥပဒေများဖြင့်ဖြစ်စေ၊ စည်းမျဉ်း  
များဖြင့်ဖြစ်စေ ပြဋ္ဌာန်းသည့်အတိုင်း  
ပြုလုပ်ရမည်-

- (၁) ပြည်ထောင်စုအစိုးရ၏ စီးပွားရေး  
အဖွဲ့အစည်းများ၊
- (၂) ပြည်ထောင်စုအစိုးရ၏ သို့မဟုတ်  
ပြည်ထောင်စုအစိုးရက ကမကထ

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၅ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၅ အရ အစားထိုးသည်။

ပြဿာ စီမံကိန်းလုပ်ငန်း သို့မဟုတ် လုပ်ဆောင်မှုတစ်ရပ်ရပ်၌ ပြည်ထောင်စုအစိုးရ၏ သဘောတူခွင့်ပြုချက်ဖြင့် ပါဝင်ဆောင်ရွက်သည့် နိုင်ငံခြားသား သို့မဟုတ် နိုင်ငံခြားတွင်ဖွဲ့စည်းသော ပုဂ္ဂိုလ်စု၊

- (၃) သမဝါယမအသင်း၊
- (၄) ပြည်ပနေနိုင်ငံသား၊
- (၅) နိုင်ငံခြားငွေဖြင့် ဝင်ငွေရရှိသူ၊
- \* (၆) ဖြစ်ထွန်းရရှိသည့် မိမိ၏ဝင်ငွေအပေါ် ကျသင့်အခွန်ကို ကိုယ်တိုင် တွက်ချက်စည်းကြပ် ပေးဆောင်စေရန် ဤဥပဒေအရ ခွင့်ပြုထားသူ။

(ခ) ဝင်ငွေကြေညာလွှာ ပေးပို့ပြီးသူ တစ်ဦးဦးနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ယာယီစည်းကြပ်ကောက်ခံမှုကို စည်းမျဉ်းများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းသည့်အတိုင်း ပြုလုပ်နိုင်သည်။

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ အရ ပြည့်စွက်သည်။

အခန်း (၉)

ပြည်ထောင်အချင်းချင်း သဘောတူစာချုပ်ချုပ်ဆိုခြင်း

\* ၃၁။

အခြားနိုင်ငံများနှင့်  
အစီအစဉ်ပြုလုပ်ခြင်း

ပြည်ထောင်စုအစိုးရသည်-

\*\* (က) အခြားနိုင်ငံတစ်ခုခု သို့မဟုတ် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခုနှင့် ဝင်ငွေခွန်ကိစ္စပါဝင်သော အခွန်နှစ်ထပ်စည်းကြပ်ကောက်ခံမှု ရှောင်ရှားရေး သဘောတူစာချုပ် သို့မဟုတ် အခွန်ဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက်များ အပြန်အလှန်လဲလှယ်ရေး သဘောတူစာချုပ် သို့မဟုတ် သက်သာသော အတိုးနှုန်းဖြင့် ချေးငွေရယူခြင်းဆိုင်ရာ သဘောတူစာချုပ်စသည့် သဘောတူစာချုပ်တစ်ရပ် ချုပ်ဆိုပါက ဤဥပဒေပါ အခြားပြဋ္ဌာန်းချက်များတွင် မည်သို့ပင် ပါရှိစေကာမူ ယင်းစာချုပ်ပါ သဘောတူညီချက်များနှင့်အညီ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) အဆိုပါစာချုပ်ကို နိုင်ငံတော်ပြန်တမ်းတွင် ထုတ်ပြန်ကြေညာနိုင်သည်။

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

အခန်း (၁၀)

အယူခံခြင်း၊ ပြင်ဆင်ခြင်းနှင့် လွှဲအပ်ခြင်း

၃၂။

ပထမအယူခံဝင်ခြင်း

(က) အခွန်ထမ်းသည် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက ချမှတ်သောမိမိနှင့် သက်ဆိုင်သည့် မည်သည့် အမိန့်ကိုမဆို မကျေနပ်လျှင် \*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူးထံ စည်းမျဉ်းများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း အယူခံဝင်နိုင်သည်။

(ခ) အခွန်ထမ်းသည် အခွန်တောင်းခံလွှာ သို့မဟုတ် မိမိမကျေနပ်သည့် အမိန့်ကို ရရှိသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်းသုံးဆယ်အတွင်း အယူခံလွှာကို တင်သွင်းရမည်။

သို့ရာတွင် ထိုကာလအတွင်း အယူခံလွှာကို မတင်ခဲ့သည့်အတွက် လုံလောက်သော အကြောင်းရှိလျှင်

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\* ၂၀၁၆ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။



\*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ်  
\*\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်း ကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူးက ထိုကာလကုန်ဆုံးပြီးနောက် တင်သွင်းသည့် အယူခံလွှာကို လက်ခံနိုင်သည်။

(ဂ) အယူခံဝင်လိုသည့် အခွန်ထမ်းသည် အောက်ပါအတိုင်း ဆောင်ရွက်မှသာ ဤပုဒ်မအရ အယူခံဝင်ခွင့်ရှိသည်-

(၁) ပေးဆောင်ရမည့်အခွန်ကို အကြေ အလည်ပေးဆောင်ခြင်း သို့မဟုတ်

(၂) \*\*\*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အခွန်ဦးစီး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အလယ်အလတ် အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီး များဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူးထံ လျှောက်ထား၍ ယင်းကဆုံးဖြတ်သည့် အတိုင်းလိုက်နာဆောင်ရွက်ခြင်း။

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၅ အရ အစားထိုးသည်။

(ဃ) အယူခံအမှုကို ပြီးမြောက်အောင် ဆောင်ရွက်ရာ၌ <sup>\*</sup>ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် <sup>\*\*</sup>အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများ ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူးသည် အယူခံသူအား ပြောရေးဆိုခွင့်ပေးပြီးနောက် သင့်လျော်သည့် အမိန့်ကို ချမှတ်နိုင်သည်။

သို့ရာတွင် အခွန်ကို တိုးမြှင့်ရန် ရည်ရွယ်လျှင် အယူခံသူအား မည်သည့်အတွက် ထိုသို့ မတိုးသင့်ကြောင်း ဖော်ပြချက်ပြုရမည်။

<sup>\*\*\*</sup> ရှင်းလင်းချက်။

၃၃။

ဒုတိယအယူခံဝင်ခြင်း

(က) အယူခံအခွန်ထမ်း သို့မဟုတ် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် <sup>\*</sup>ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် <sup>\*\*</sup>အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ

<sup>\*</sup> ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။

<sup>\*\*</sup> ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။

<sup>\*\*\*</sup> ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ အရ ပယ်ဖျက်သည်။

အခွန်ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူးက ချမှတ်သော အမိန့်ကို မကျေနပ်လျှင် ယင်းအမိန့်ရရှိသည့် နေ့မှ ရက်ပေါင်းခြောက်ဆယ်အတွင်း\* အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့ထံ အယူခံဝင်နိုင်သည်။

(ခ) ဤပုဒ်မအရ အယူခံရာ၌ ပုဒ်မခွဲ(က)တွင် ညွှန်းထားသည့် ရက်ပေါင်းခြောက်ဆယ်အတွင်း အယူခံလွှာကို မတင်သွင်းလျှင် ထိုသို့ မတင်သွင်းခြင်းအတွက် လုံလောက်သောအကြောင်းရှိပါက အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့သည် အယူခံလွှာကို လက်ခံနိုင်သည်။

(ဂ) ဤပုဒ်မအရ အယူခံရာ၌ အယူခံလွှာကို အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့ထံ ယင်းအဖွဲ့က သတ်မှတ်ထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်း လိုက်နာပေးပို့ရမည်။ ထို့ပြင် အခွန်ထမ်းက အယူခံလျှင် အခကြေးငွေ\*\*ကျပ် တစ်ထောင် ပေးသွင်းပြီးကြောင်း အထောက်အထားလည်း တစ်ပါတည်း ပါရှိရမည်။

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃(ဂ) အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၈(က) အရ အစားထိုးသည်။

(ဃ) အခွန်အယူခံခံ အဖွဲ့သည် အယူခံ တရားလိုနှင့်တရားပြိုင်တို့ကို ပြောရေး ဆိုခွင့်ပေးပြီးနောက် ထိုအယူခံနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သင့်လျော်သော အမိန့်များကို ချမှတ်ရမည်။

(င) ပုဒ်မ ၃၄ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် အတိုင်းမှတစ်ပါး အယူခံမှုတွင် အခွန် အယူခံခံအဖွဲ့က ချမှတ်သည့် အမိန့် များသည် အပြီးအပြတ်ဖြစ်စေရမည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ဤပုဒ်မနှင့် နောက်ပုဒ်မများတွင် ပါရှိသည့် အခွန်အယူခံခံအဖွဲ့ဆိုသည်မှာ \*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\*အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်း ကြီးများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူးက ချမှတ်သည့် အမိန့်နှင့် စပ်လျဉ်းပြီး အခွန်ထမ်း သို့မဟုတ် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက မကျေနပ်၍ ဒုတိယအကြိမ် အယူခံဝင်သည့် အမှုများကို ဆောင်ရွက်ရန် ပုဒ်မ ၇ အရ \*\*\*ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး ဌာနက တာဝန်လွှဲအပ်သော အဖွဲ့ဖြစ်သည်။

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

\* ၃၃-က။  
ကန့်သတ်ချက်များ

အခွန်သည် \*\* ကျပ်သုံးသောင်းထက် မပိုလျှင် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၏ အမိန့်သည် လည်းကောင်း၊ အခွန်သည် \*\*\* ကျပ်တစ်သိန်း ထက်မပိုလျှင် \*\*\*\* ပြည်ထောင်စု နယ်မြေအခွန် ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\*\*\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန် ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများ ဆိုင်ရာအခွန်ရုံး ဌာနမှူး၏ ဆုံးဖြတ်ချက် သည်လည်းကောင်း၊ အခွန်ကျပ် ၁၀၀၀၀၀ အထက်ဖြစ်ပြီး ဥပဒေရေးရာ ပြဿနာ မပေါ် ပေါက်လျှင် အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့၏ အဆုံးအဖြတ် သည်လည်းကောင်း အပြီးအပြတ် ဖြစ်စေရမည်။

၃၄။  
အဆုံးအဖြတ်အတွက်  
လွှဲအပ်ခြင်း

(က) အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့၏အမိန့်မှ ဥပဒေ ကြောင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဖြေရှင်းရမည့် အချက်တစ်ခုခုပေါ်ပေါက်လျှင် အခွန် ထမ်းကဖြစ်စေ \*\*\* ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်း ဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန် ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\*\*\* အလယ် အလတ်အခွန်ထမ်းများ ဆိုင်ရာအခွန်ရုံး

---

\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ အရ ဖြည့်စွက်သည်။  
\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၈(ခ) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။

ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူး ကဖြစ်စေ \*ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ် သို့ အဆုံးအဖြတ်အတွက် လွှဲအပ်ပေးရန် အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့ထံသို့ ယင်းအဖွဲ့၏ အမိန့်ရရှိသည့် နေ့မှ ရက်ပေါင်းခြောက်ဆယ်အတွင်း အဆိုပြုနိုင်သည်။

(ခ) အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့က အကြောင်းတစ်ခုခုကြောင့် အမှုအကြောင်းအရာ ဖော်ပြလွှဲအပ်ရန် ငြင်းပယ်လျှင် အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့အား အမှုအကြောင်းအရာ ဖော်ပြရမည်ဟု ညွှန်ကြားပေးရန်၊ ယင်းသို့ ငြင်းပယ်ခံရသူက \*ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ်သို့ ယင်းငြင်းပယ်မိန့်ရရှိသည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်းခြောက်ဆယ်အတွင်း လျှောက်ထားနိုင်သည်။

(ဂ) \*ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ်သည် အမှုမှ ပေါ်ပေါက်သည့် ဥပဒေကြောင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဖြေရှင်းပေးရမည့် အချက်များ ရှိသည်ဟု လက်ခံလျှင် ယင်းပြဿနာကို ဆုံးဖြတ်ရမည့်ပြင် မိမိ၏စီရင်ချက် ကို အခွန်အယူခံခုံအဖွဲ့သို့ ကြောင်းကြားစေရမည်။

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ အရ အစားထိုးသည်။

(ဃ) ပုဒ်မခွဲ(ဂ)အရ \*ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ်က ချမှတ်သော အမိန့်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ \*ယင်းတရားလွှတ်တော်ချုပ်သို့ အယူခံဝင်ခွင့် ရှိသည်။

၃၅။  
ပြင်ဆင်ခြင်း

(က) ပြင်ဆင်မှုအဖွဲ့သည် ဤဥပဒေအရ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက အမိန့်ချမှတ်သည့် နေ့မှ သုံးနှစ်အတွင်း အခွန်ထမ်း၏ လျှောက်ထားချက်အရ ဖြစ်စေ၊ မိမိသဘောအရဖြစ်စေ အဆိုပါ အမိန့်ကို ပြင်ဆင်ရန် အမှုတွဲများ တောင်းဆိုနိုင်သည်။ ထို့ပြင် ယင်းအမှုတွဲများ ရရှိသည့်အခါ လိုအပ်မည့် စုံစမ်းမှုကို ပြုလုပ်နိုင်သည် သို့မဟုတ် ပြုလုပ်စေနိုင်သည်။ ထိုသို့ ပြုလုပ်ပြီး နောက် မည်သည့်အခါမဆို သင့်လျော်သည့်အမိန့်ကိုလည်း ချမှတ်နိုင်သည်။

သို့ရာတွင် အောက်ပါအမိန့်များ ချမှတ်ရာ၌ အခွန်ထမ်းအား ပြောရေးဆိုခွင့်ပေးရမည်-

(၁) အခွန်ထမ်း ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်ကိုတိုးသောအမိန့်၊

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ အရ အစားထိုးသည်။

(၂) အခွန်ထမ်းအားပေးရမည့် ပြန်အမ်း  
ငွေကိုလျော့သောအမိန့်၊

(၃) အခွန်ထမ်းအပေါ် စည်းကြပ်မှုကို  
ပယ်ဖျက်သောအမိန့်၊

(ခ) ပြင်ဆင်မှုအဖွဲ့သည် အောက်ပါ ကိစ္စရပ်  
များတွင် ဤပုဒ်မအရ ဆောင်ရွက်  
ခွင့်မရှိစေရ-

(၁) \*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အခွန်  
ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်း  
ဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်  
အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ်  
\*\*  
အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများ  
ဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး ဌာနမှူး  
သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်း ကြီးများ  
ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူး ထံသို့  
အယူခံဝင်နိုင်သည့်ကိစ္စ၌ ထိုသို့  
အယူခံဝင်နိုင်သည့်အချိန် ကာလ  
မကုန် ဆုံးသေးခြင်း သို့မဟုတ်

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။



(၂) \*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\*  
 အလယ်အလတ် အခွန်ထမ်းများ ဆိုင်ရာအခွန်ရုံး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများ ဆိုင် ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူး ထံ အယူခံဝင်ထားသည့် အမိန့်ဖြစ်ခြင်း၊

(ဂ) အခွန်ထမ်းက ပြင်ဆင်မှု လျှောက်ထားခြင်းဖြစ်လျှင် ပုဒ်မ ၃၂၊ ပုဒ်မခွဲ(ဂ) နှင့်အညီ ယင်းကဆောင်ရွက်ပြီးမှသာ လျှောက်ထားခွင့်ရှိသည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ဤပုဒ်မတွင်ပါရှိသည့်ပြင်ဆင်မှုအဖွဲ့ ဆိုသည်မှာ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက ချမှတ်သည့်အမိန့်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါကိစ္စရပ်များအတွက် ပြင်ဆင်မှုဖွင့်လှစ် ဆောင်ရွက် ပေးရန် ပုဒ်မ ၇ အရ \*\*\* ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက တာဝန်လွှဲအပ်သော အဖွဲ့ဖြစ်သည်-

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\* ၂၀၁၆ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

- (က) အခွန်ထမ်းက မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၏ အမိန့်ကို မကျေနပ်၍ ပြင်ဆင်မှု လျှောက်ထားသည့်ကိစ္စ၊
- (ခ) ပြင်ဆင်မှုအဖွဲ့က မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၏ ဆောင်ရွက်ချက်သည် မှန်ကန်ခြင်းမရှိဟု ယူဆသည့်ကိစ္စ။

၃၆။  
 အမိန့်မိတ္တူ  
 ပေးပို့ခြင်း

ပုဒ်မ ၃၂၊ ၃၃ နှင့် ၃၅ တို့အရ ချမှတ်သော အမိန့်၏ မိတ္တူများကို အခွန်ထမ်း၊ မြို့နယ် အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးနှင့် \*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူး သက်ဆိုင်ရာတို့ထံ ပေးပို့ ရမည်။

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။

အခန်း (၁၁)

ပြန်အမ်းခြင်း

၃၇။

ပြန်အမ်းခြင်း

(က) မည်သည့်နှစ်အတွက်မဆို တစ်စုံတစ်ယောက်သောသူက ပေးဆောင်ခဲ့သော သို့မဟုတ် ထိုသူအတွက် ပေးဆောင်ခဲ့သော အခွန်သည် ဤဥပဒေအရ အမှန်ပေးဆောင်အပ်သည့် အခွန်ငွေထက်ပိုနေကြောင်း ထိုသူက မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးထံသို့ အထောက်အထားပြသနိုင်လျှင် ထိုပိုငွေကို ပြန်ရခွင့်ရှိရမည်။ ထို့ပြင် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက ယင်းသို့ ပိုနေကြောင်း မိမိကိုယ်တိုင်တွေ့ရှိလျှင်လည်း ထိုပိုငွေကို သက်ဆိုင်ရာ အခွန်ထမ်းအား ပြန်အမ်းရမည်။

(ခ) ပြန်အမ်းငွေကို ထိုပြန်အမ်းငွေရရန်ရှိကြောင်း အကြောင်းကြားစာရရှိသည့် နေ့မှစ၍ တစ်နှစ်အတွင်းသာ တောင်းဆိုခွင့်ရှိစေရမည်။

\* (ဂ) အခွန်ထမ်းက မိမိရရှိမည့် ပြန်အမ်းငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေခွန်စည်းကြပ်မှု

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၇ အရ ဖြည့်စွက်သည်။

တစ်ရပ်ရပ်အရ ပေးဆောင်ရမည့် အခွန်ငွေတွင် ခုနှိမ်ပေးရန် သို့မဟုတ် လက်ရှိ ဝင်ငွေနှစ်အတွက် ကြိုတင် ပေးသွင်းရမည့် ဝင်ငွေခွန်အဖြစ် သတ်မှတ်ပေးရန် တင်ပြပါက မြို့နယ် အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် အခွန်ထမ်း ၏ တင်ပြချက်နှင့်အညီ ဆောင်ရွက် ပေးနိုင်သည်။

အခန်း (၁၂)

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံမှ ထွက်ခွာသွားသူများကိစ္စ

၃၈။  
သက်သေခံ  
လက်မှတ်လို  
အပ်ခြင်း

(က) မည်သူမဆို မြန်မာနိုင်ငံမှ ထွက်ခွာ သွားမည်ဖြစ်ပါက ဤဥပဒေအရ အခွန် ပေးဆောင်ရန် တာဝန်မရှိတော့ကြောင်း သို့မဟုတ် တာဝန်ရှိသည့် အခွန်ကို ပေးဆောင်ရန်စီမံပြီးကြောင်း သက်သေခံ လက်မှတ်ကို ဤကိစ္စအတွက် \*ပြည် ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက တာဝန်လွှဲအပ်

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

သော အဖွဲ့ထံမှမရလျှင် မြန်မာနိုင်ငံမှ ထွက်ခွာ မသွားရ။

သို့ရာတွင် \*ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက ဤကိစ္စနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်၍ ခြွင်းချက်ပြုနိုင်သည်။

- (ခ) မည်သည့်ယာဉ်ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် စင်းလုံး ငှားသူသည် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းမှ မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပသို့ ပုဒ်မခွဲ(က) အရ လိုအပ်သော သက်သေခံလက်မှတ်မပါ ရှိသူအား သယ်ဆောင်ရန် လက်မှတ် ထုတ်ပေးလျှင်လည်းကောင်း၊ သယ်ဆောင် သွားလျှင်လည်းကောင်း ထိုသက်သေခံ လက်မှတ်မပါသူ ပေးဆောင်ရန်ရှိသည့် အခွန်ကို အဆိုပါယာဉ်ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် စင်းလုံးငှားသူက ပေးဆောင်ရမည့် အပြင် \*\* ကျပ်တစ်သိန်းထက်မပိုသော ဒဏ်ငွေကိုလည်းပေးဆောင်ရမည်။

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၈(ဂ) အရအစားထိုးသည်။

အခန်း (၁၃)

အခွန်အရကောက်ခံခြင်း

၃၉။

အခွန်မပြေကျန်ငွေကို ဒီကရီကျငွေ ကဲ့သို့အရကောက်ခံခြင်း

- (က) ပုဒ်မ ၅၃ အရ အခွန်တောင်းခံလွှာတွင်ပေးဆောင်ရန် ဖော်ပြထားသော ငွေအားလုံးကို ထိုတောင်းခံလွှာတွင် ဖော်ပြထားသည့် အချိန်အတွင်း သို့မဟုတ် တိုးမြှင့်ပေးသည့်အချိန်အတွင်း ပေးဆောင်ရမည်။ ထိုသို့ ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်လျှင် မပေးဆောင်သည့် အခွန်ကို မပြေကျန်ငွေ အဖြစ်လည်းကောင်း၊ မပေးဆောင်သူအား ပျက်ကွက်သူ အဖြစ်လည်းကောင်း မှတ်ယူရမည်။
- (ခ) အခွန်မပြေကျန်ငွေကို တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့မှ ချမှတ်သည့် ဒီကရီကျငွေ ကဲ့သို့ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက ပျက်ကွက်သူထံမှ အရကောက်ခံနိုင်သည်။
- (ဂ) အခွန်မပြေကျန်ငွေကို ပုဒ်မခွဲ (ခ) ပါ အတိုင်း အရကောက်ခံရာတွင် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၌ အောက်ပါ လုပ်ပိုင်ခွင့်များရှိစေရမည်-

- (၁) ငွေဒီကရီအတွက် အကျိုးသက်  
 ရောက်မှုကို အပြီးအပိုင် ဆောင်ရွက်  
 သည့် တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့၏  
 လုပ်ပိုင်ခွင့်များ၊
- (၂) ပျက်ကွက်သူက တစ်စိတ်တစ်  
 ဒေသသာ အကျိုးသက်ဆိုင်ခွင့်  
 ရှိသော ပစ္စည်းတစ်ခုလုံးအတွက်  
 ပစ္စည်းထိန်းခန့်ထားခွင့် (ယင်းသို့  
 မခန့်မီ ထိုပစ္စည်း၏ တွဲဖက်ပိုင်  
 ရှင် သို့မဟုတ် တွဲဖက်ဝေစုရ  
 ထိုက်သူအား အကြောင်းကြား  
 ရမည်)၊
- (၃) အောက်ဖော်ပြပါ အကြောင်း  
 တစ်ခုခုကြောင့် ပျက်ကွက်သူက  
 တစ်စိတ်တစ်ဒေသသာ အကျိုး  
 သက်ဆိုင်ခွင့်ရှိသော ပစ္စည်း၏  
 ယင်းတစ်စိတ်တစ်ဒေသကိုသာ  
 ရောင်းချရန်မဖြစ်နိုင်လျှင် ထိုပစ္စည်း  
 တစ်ခုလုံးကို ရောင်းချ၍ ရောင်း  
 ရငွေကို ခွဲဝေပေးနိုင်ခွင့် (ယင်းသို့  
 မဆောင်ရွက်မီ အကျိုးသက်ဆိုင်  
 ခွင့်ရှိသူများအား အကြောင်း  
 ကြားရမည်)-

(ကက) ပစ္စည်း၏ သဘာဝ အနေအထား၊

(ခခ) ပစ္စည်း၏ တွဲဖက် ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် တွဲဖက်ဝေစု ရထိုက်သူ ဦးရေ၊

(ဂဂ) အခြားထူးခြားသော အခြေအနေ၊

(၄) ခွဲဝေမရသော မရွှေ့ပြောင်းနိုင် သည့် ပစ္စည်းကိုရောင်းချခြင်း ဖြစ်ပြီး ဈေးတူပေးသည့် ဆွဲဝယ်သူ များအနက်တစ်ဦးမှာ ထိုပစ္စည်း ၏ တွဲဖက်ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် တွဲဖက်ဝေစုရထိုက်သူ ဖြစ်နေ လျှင် ထိုသူအားသာ ရောင်းချခွင့်၊ အကယ်၍ ဈေးတူပေးသည့် အဆိုပါပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် ဝေစု ရထိုက်သူ တစ်ဦးထက်ပိုလျှင် လေလံဆွဲဝယ်ရန် ဦးစွာအမည် ပေးသူအားရောင်းချခွင့်။

၄၀။

အရကောက်ခံရန် အခြားနည်းလမ်းများ

(က) မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ပျက်ကွက် သူအား ဝင်ငွေခွန် မပြေကျန်ငွေ အတွက် လိုအပ်သလို ဒဏ်ငွေတပ်ရိုက်နိုင်သည်။



သို့သော် ယင်းဒဏ်ငွေ စုစုပေါင်းသည် ဝင်ငွေခွန်မပြေကျန်ငွေထက် မပိုစေရ။

- (ခ) မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ပျက်ကွက်သူအား ငွေပေးရန်ရှိသော သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်သူအတွက် ငွေလက်ရှိထားသော သို့မဟုတ် နောင်တွင် လက်ရှိထားရှိမည်ဖြစ်သောသူ တစ်ဦးအား ထိုငွေကို ပျက်ကွက်သူ၏ မပြေကျန်ငွေအတွက် ပေးဆောင်ရန် ညွှန်ကြားနိုင်သည်။ ယင်းသို့ ညွှန်ကြားရာ၌ ထိုငွေပေးရန် အချိန်စေ့ရောက်သည် နှင့် တစ်ပြိုင်နက်ဖြစ်စေ၊ ငွေလက်ရှိဖြစ်သည်နှင့် တစ်ပြိုင်နက်ဖြစ်စေ၊ အကြောင်းကြားစာတွင် ဖော်ပြထားသည့် အချိန်အတွင်းဖြစ်စေ ပေးသွင်းစေရမည်။ အကယ်၍ ထိုငွေသည်မပြေကျန်ငွေထက်များလျှင် မပြေကျန်ငွေအထိသာ ပေးသွင်းစေပြီး မပြေကျန်ငွေနှင့်တူညီလျှင် သို့မဟုတ် နည်းလျှင် ထိုငွေအားလုံးကို ပေးသွင်းစေရမည်။ အထက်ပါ အကြောင်းကြားစာ၏ မိတ္တူကို ပျက်ကွက်သူ၏ နောက်ဆုံး နေရပ်လိပ်စာသို့ပေးပို့ရမည်။ မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ထိုအကြောင်းကြား

စာပါ ငွေပေးဆောင်ရန်အချိန်ကို တိုးပေးနိုင်သည်။

(ဂ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ ငွေတစ်ရပ်ရပ် ပေးဆောင်သူသည် ပျက်ကွက်သူ၏ ခွင့်ပြုချက်အရ ပေးဆောင်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။ ထို့ပြင် ယင်းသို့ ပေးဆောင်သည့် ငွေပမာဏထိ ပျက်ကွက်သူအား အဆိုပါ ပေးဆောင်သူက ပေးရန် ကြွေးမြီတာဝန်ကို ကင်းရှင်းပြေလည်အောင် ပေးပြီးဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

(ဃ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ အကြောင်းကြားစာ အတည်ပြုခံရသူတစ်ဦးသည် ထိုအကြောင်းကြားစာတွင် သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်း ငွေပေးသွင်းရန်ပျက်ကွက်လျှင် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက ထိုသို့ အတည်ပြုခဲ့သော အကြောင်းကြားစာသည် ပုဒ်မ ၃၉၊ ပုဒ်မခွဲ(ခ)နှင့် (ဂ) အရ ထုတ်သော ပစ္စည်းဖမ်းဝရမ်းဖြစ်ဘိသကဲ့သို့ အကျိုးသက်ရောက်သဖြင့် ယင်းပုဒ်မအရ ဆက်လက်အရေးယူဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

(င) ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ အကြောင်းကြားစာ အတည်ပြုခံရသူက တောင်းဆိုသည့်

ငွေ သို့မဟုတ် ထိုငွေ၏ မည်သည့် အစိတ်အပိုင်းကိုမှ ပျက်ကွက်သူအား ပေးရန်မရှိကြောင်း၊ သို့မဟုတ် မိမိသည် ပျက်ကွက်သူအတွက် မည်သည့်ငွေကိုမှ လက်ရှိမထားကြောင်း မြို့နယ်အခွန် ဦးစီးဌာနမှူးအား အထောက်အထား ပြနိုင်လျှင် ပုဒ်မခွဲ(ခ)အရ ပေးဆောင် ရန် တာဝန်မရှိစေရ။

၄၁။  
ကြားဖြတ်အမိန့်

အခြားဥပဒေတစ်ခုခုတွင် မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ မည်သည့်တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့တွင်မှ ဤဥပဒေ အရ အခွန်အရကောက်ခံသော ဆောင်ရွက်မှု များဆိုင်းဝံ့သည့် ကြားဖြတ်အမိန့်ချမှတ် ပိုင်ခွင့် မရှိစေရ။ သို့သော် အဆိုပါ တရားစီရင်ရေး အဖွဲ့သည် မိမိ၏စီရင်ပိုင်ခွင့်အတွင်း ကျရောက်သော အောက်ပါကိစ္စရပ်များ၌ ပစ္စည်းရောင်း ချခြင်းကို တားမြစ်သောကြားဖြတ် အမိန့်ချ မှတ်နိုင်သည်-

- (က) ပျက်ကွက်သူ မဟုတ်သောသူက ယင်း ပစ္စည်းနှင့်ပတ်သက်၍ စွဲဆိုသည့် အမှု ကိစ္စ၊
- (ခ) ပျက်ကွက်သူက စွဲဆိုသည့် အမှုကိစ္စ ဖြစ်လျှင် ဤဥပဒေအရ တင်သွင်း ထားသည့်အယူခံမှု၊ ပြင်ဆင်မှု သို့မဟုတ် လွှဲအပ်မှုမပြတ်သေးသည့် ကိစ္စ။

အခန်း (၁၄)  
ထပ်ဖြည့်လုပ်ပိုင်ခွင့်များ

၄၂။

သတင်းအချက်အလက်  
များတောင်းဆိုပိုင်ခွင့်

\*မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၊ \*\*ပြည်ထောင်စု  
နယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး  
သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ်  
\*\*\* အလယ်အလတ် အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ  
အခွန်ရုံး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်း ကြီးများ  
ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူးတို့သည် လည်းကောင်း၊  
ပုဒ်မ ၇ အရ ဖွဲ့စည်းထားသော အဖွဲ့နှင့် လွှဲအပ်  
တာဝန်ပေးအပ်ခြင်း ခံရသောပုဂ္ဂိုလ်နှင့် အဖွဲ့များ  
သည်လည်းကောင်း ဝင်ငွေခွန်ကိစ္စနှင့် စပ်လျဉ်း၍  
လိုအပ်သော သတင်းအချက်အလက် ရှိသူတိုင်းအား  
ယင်းသတင်းအချက်အလက်တို့ကို ပေးပို့စေရန်  
တောင်းဆိုနိုင်သည်။

\*\*\*\*

၄၃။

တရားစီရင်ရေး  
အဖွဲ့များ၏ လုပ်ပိုင်ခွင့်

မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၊ ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ  
အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး  
သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ်

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၈ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ အရ အစားထိုးသည်။

\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး  
ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ  
အခွန်ရုံး ဌာနမှူး သည်လည်းကောင်း၊ ပုဒ်မ ၇  
အရ ဖွဲ့စည်းထားသောအဖွဲ့နှင့် လွှဲအပ်တာဝန်  
ပေးအပ်ခြင်းခံရသောပုဂ္ဂိုလ်နှင့် အဖွဲ့များသည်  
လည်းကောင်း ဤဥပဒေပါ လုပ်ပိုင်ခွင့်များကို  
တရားမကျင့်ထုံးဥပဒေနှင့်အညီ ကျင့်သုံးဆောင်ရွက်  
နိုင်သည်။

၄၄။

အဆောက်အအုံများသို့  
ဝင်ရောက်ကြည့်ရှု စစ်  
ဆေးခွင့်

\*\* မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး၊ \*\*\* ပြည်ထောင်စု  
နယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး  
သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ်  
\* အလယ်အလတ် အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံး  
ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ  
အခွန်ရုံးဌာနမှူးတို့သည် လည်းကောင်း၊ ပုဒ်မ ၇  
အရ ဖွဲ့စည်းထားသော အဖွဲ့နှင့်လွှဲအပ်တာဝန်  
ပေးအပ်ခြင်းခံရသောပုဂ္ဂိုလ်နှင့် အဖွဲ့များသည်  
လည်းကောင်း အောက်ပါတို့ကို ပြုလုပ်ခွင့်ရှိ  
သည်-

- (က) သက်ဆိုင်ရာစည်းကြပ်မှု သို့မဟုတ်  
အယူခံမှုအတွက် မည်သည့်နေရာ

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၈ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။

အဆောက်အအုံကိုမဆို ဝင်ရောက်  
ကြည့်ရှုစစ်ဆေးခွင့်၊

- \* (ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ဝင်ရောက်ကြည့်ရှု  
စစ်ဆေးရာ၌တွေ့ရှိသော မည်သည့်  
နည်းစနစ်ဖြင့်မဆို ထိန်းသိမ်းထား  
ရှိသော စာရင်းများ၊ စာရွက်စာတမ်း  
များကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးခွင့်၊ ယင်းတို့ကို  
မှတ်မိစေရန် တံဆိပ်အမှတ်အသားရိုက်နှိပ်  
ခွင့်၊မှတ်သားခွင့်၊ စနစ်တစ်ခုလုံးကိုဖြစ်စေ၊  
ယင်းတို့မှ ကောက်နုတ်ထားချက်များကို  
ဖြစ်စေ ထုတ်ယူခွင့်၊ မိတ္တူကူးယူခွင့်၊  
လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်နေမှုများနှင့်သက်  
ဆိုင်သည့် ဓာတ်ပုံ၊ ဗီဒီယို မှတ်တမ်း  
ရယူခွင့်။

\*\* ၄၄-က။

ပုဒ်မ ၄၄၊ ပုဒ်မခွဲ (က) နှင့် ပုဒ်မခွဲ (ခ) တို့ပါ  
အခွင့်အာဏာ ကျင့်သုံးခြင်းခံရသော ဥပစာနေရာ၏  
ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် ဥပဒေနှင့်အညီ နေထိုင်သူက  
ယင်းပုဒ်မခွဲ (က) နှင့် ပုဒ်မခွဲ (ခ) တို့နှင့်အညီ  
ပြုလုပ်ပိုင်ခွင့်ရှိသူ သို့မဟုတ် ပြုလုပ်ခွင့်ရှိသည့်  
အဖွဲ့က ဥပစာနေရာသို့ ဝင်ရောက်ကြည့်ရှု  
စစ်ဆေးစဉ် လိုအပ်သည့် အကူအညီများကို  
ပေးအပ်ရမည်။

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၉ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၀ အရဖြည့်စွက်သည်။

၄၅။  
ရှာဖွေခွင့်နှင့် စာရင်းများ  
သိမ်းဆည်းခွင့်

ဤဥပဒေအရ အမှုကိစ္စတစ်ခုခုကို ဆောင်ရွက်  
ရာ၌ လိုအပ်မည့် စာရင်းစာအုပ်များ သို့မဟုတ်  
စာရွက်စာတမ်းများကို မပြသဘဲနေသည်ဟု  
သော်လည်းကောင်း၊ တောင်းဆိုသည့်အခါတွင်  
ပြသလိမ့်မည် မဟုတ်ဟုသော်လည်းကောင်း  
မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*ပြည်  
ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ်  
တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီး  
ဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\* အလယ်အလတ်အခွန်  
ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ်  
အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူးက  
သံသယဖြစ်စရာအကြောင်းရှိလျှင် \*\*\* ယင်းပုဂ္ဂိုလ်တွင်  
အောက်ပါလုပ်ပိုင်ခွင့်များ ရှိစေရမည်-

- (က) မည်သည့်အဆောက်အအုံနေရာ သို့မဟုတ်  
စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ဥပစာကိုမဆို ရှာဖွေ  
ခွင့်၊
- (ခ) ယင်းနေရာတို့တွင်တွေ့ရှိသော စာရင်း  
စာအုပ်များ သို့မဟုတ် စာရွက်စာတမ်း  
များကိုသိမ်းဆည်းခွင့်၊ ထိုသို့ သိမ်းဆည်း  
လျှင်-

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က) အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁(က)အရ အစား ထိုး သည်။

(၁) လက်ခံရရှိကြောင်း ပြေစာထုတ်ပေးရမည်။

(၂) စည်းကြပ်မှုဖြစ်စေ၊ အယူခံမှုဖြစ်စေ အပြီးအပိုင် စီရင်နိုင်ခြင်း မရှိသေးမီ စစ်ဆေးရန်လိုအပ်သော အချိန်ကာလအထိသာ အဖွဲ့၏ လက်ဝယ်၌ ထားရှိရမည်။

\* (ဂ) မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ပုဒ်မခွဲ(က)နှင့် ပုဒ်မခွဲ (ခ)တို့ပါ ကိစ္စရပ်များကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် \*\*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\*\* အလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံးဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူးထံ ကြိုတင်တင်ပြ၍ ခွင့်ပြုချက်ရယူပြီးမှ ဆောင်ရွက်ရမည်။ အရေးတကြီး ဆောင်ရွက်ရန် ကိစ္စပေါ်ပေါက်ပါက သက်ဆိုင်ရာမြို့နယ် တရားသူကြီးထံမှ ရှာဖွေဝရမ်း တောင်းခံ၍ ဆောင်ရွက်နိုင်သည်။ ယင်းသို့ဆောင်ရွက်

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁(ခ)အရ ဖြည့်စွက်သည်။  
\*\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂(က)အရ အစား ထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃အရ အစား ထိုးသည်။



ရာတွင် တွေ့ရှိချက်များကို မြို့နယ် တရားသူကြီးနှင့် \*ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး သို့မဟုတ် \*\* အလယ် အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာ အခွန်ရုံး ဌာနမှူး သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းကြီးများ ဆိုင်ရာအခွန်ရုံးဌာနမှူးတို့ထံ အမြန်ဆုံး အစီရင်ခံ တင်ပြရမည်။

\*\*\* (ဃ) ပုဒ်မခွဲ(က)နှင့် ပုဒ်မခွဲ(ခ)တို့ပါ ကိစ္စ တစ်ရပ်ရပ်ကို ဆောင်ရွက်လျှင် သက် ဆိုင်သော အခွန်ထမ်း သို့မဟုတ် ၎င်း၏ ကိုယ်စားလှယ်နှင့် သက်သေ နှစ်ဦးတို့၏ ရှေ့မှောက်တွင် ဖြစ်စေ ရမည်။

---

\* ၂၀၁၄ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂ (က) အရ အစားထိုးသည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၃ အရ အစားထိုးသည်။  
\*\*\* ၂၀၁၁ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁(ခ) အရ ပြည့်စွက်သည်။

အခန်း (၁၅)

ပြစ်မှုများနှင့် ပြစ်ဒဏ်များ

၄၆။

ပြဋ္ဌာန်းချက်များလိုက်နာ  
ဆောင်ရွက်ရန် ပျက်ကွက်  
သည့်အတွက်ပြစ်ဒဏ်

(က)

မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည်  
\* ဤဥပဒေအရ အမှုကိစ္စတစ်ခုခုကို  
ဆောင်ရွက်စဉ်အတွင်း မည်သူမဆို  
ပုဒ်မ ၁၇၊ ပုဒ်မခွဲ(က) သို့မဟုတ်  
ပုဒ်မခွဲ(ခ) သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၁၈  
သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၁၉၊ ပုဒ်မခွဲ(ခ) အရ  
လိုအပ်ချက်များကို လုံလောက်သော  
အကြောင်းမရှိဘဲ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန်  
ပျက်ကွက်သည်ဟု ယုံကြည်ကျေနပ်လျှင်  
ပျက်ကွက်မှုတစ်မျိုးစီအတွက် ပေးဆောင်  
ရမည့်အခွန်အပြင် \*\* ယင်းအခွန်၏  
တစ်ဆယ်ရာခိုင်နှုန်းထက် မပိုသော  
ငွေကို ဒဏ်ငွေအဖြစ် တပ်ရိုက်နိုင်  
သည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ပုဒ်မ ၁၈ အရ လိုအပ်ချက်ကို ပျက်ကွက်သည့်  
ကိစ္စတွင် ဒဏ်ငွေပေးဆောင် ရမည့်သူသည် လစာနှစ်ချုပ်စာရင်း  
ပေးပို့ရန် တာဝန်ရှိသူ ဖြစ်သည်။ ယင်းပေးဆောင်ရမည့် ဒဏ်ငွေမှာ အဆိုပါ

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂(က) အရ  
ပယ်ဖျက်သည်။  
\*\* ၁၉၈၉ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၇ အရ အစားထိုး  
ပြင်ဆင်သည်။

စာရင်းအရ လစာမှနှုတ်ယူထားရမည် ဖြစ်သော အခွန်၏ တစ်ဆယ်ရာခိုင်နှုန်း ဖြစ်သည်။

(ခ) မည်သူမဆို ပုဒ်မ ၄၂ အရ သတင်း အချက်အလက်များ တင်ပြရန် ပျက် ကွက်လျှင် ထိုသူအား ၁၅ ရက် အထိ အချိန်ထပ်မံတိုးမြှင့် ပေးနိုင်သည်။

(၁) ယင်းသို့ တိုးမြှင့်ပေးသောအချိန် အတွင်း တင်ပြရန်ဆက်လက် ပျက်ကွက်ပါကထိုသူအား ဖမ်းဆီး ခေါ်ဆောင်လာရန် \*မြို့နယ် အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် ပုဒ်မ ၄၃ အရ အပ်နှင်းထားသော တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့၏ လုပ်ပိုင် ခွင့်ကိုကျင့်သုံးပြီး လူဖမ်းဝရမ်း ထုတ်၍ ခေါ်ယူကာ မည်သည့် အကြောင်းကြောင့် ပျက်ကွက် ကြောင်းကို စစ်ဆေးနိုင်သည်။ ပျက်ကွက်ရသည့် အကြောင်းမှာ သက်ဆိုင်ရာ စာရွက် စာတမ်း များ ထိုသူ၏ ပယောဂမပါဘဲ ပျောက်ပျက်ခြင်းကြောင့် ဖြစ်ပါက ယင်းအားမှတ်မိသမျှ ကတိသစ္စာ

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂(ခ) အရ ဖြည့်စွက် သည်။

ပြုလုပ် တင်သွင်းရန် ခွင့်ပြုနိုင်  
သည်။

(၂) လုံလောက်သော အကြောင်းမရှိဘဲ  
ထိုသူက တင်ပြရန် ပျက်ကွက်  
ကြောင်း မြို့နယ်အခွန်ဦးစီး  
ဌာနမှူးကတွေ့ရှိလျှင် ယင်းအား  
တရားစွဲဆိုနိုင်သည်။ ထိုသို့  
တရားစွဲဆို၍ တရားစီရင်ရေး  
အဖွဲ့က ပြစ်မှုထင်ရှားကြောင်း  
ဆုံးဖြတ်ပါက ထိုသူအား တစ်နှစ်မှ  
သုံးနှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်အပြစ်  
ပေးနိုင်သည်။

၄၇။

လိမ်လည်ခြင်းအတွက်  
ပြစ်ဒဏ်

(က) တစ်ဦးတစ်ယောက်သာသူသည် မိမိ၏  
ဝင်ငွေထိမ်ချန်ကြောင်း သို့မဟုတ်  
ယင်းဝင်ငွေနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် အချက်  
အလက်များ ထိမ်ချန်ကြောင်း မြို့နယ်  
အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက \*\* အမှုကိစ္စ  
ဆောင်ရွက်စဉ် တွေ့ရှိလျှင် ထိုသူအား  
သတ်မှတ်သည့် အချိန်အတွင်း ယင်း  
တို့ကို အပြည့်အစုံ ထုတ်ဖော်ခွင့်  
ပေးရမည်။

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂(ခ) အရ ဖြည့်စွက်သည်။  
\*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂(က) အရ ပယ်ဖျက်သည်။

(ခ) ထိုသူသည် ခွင့်ပြုထားသည့် ကာလအတွင်း အပြည့်အစုံထုတ်ဖော်ခဲ့လျှင် ထိုသူ၏ စုစုပေါင်း ဝင်ငွေပေါ်တွင် ပေးဆောင်ရမည့်အခွန်အပြင် \* ထိမ်ချန်ခြင်းကြောင့်ပိုမိုကျသင့်သည့် အခွန်၏ တစ်ဆနှင့် ညီမျှသော ဒဏ်ငွေကိုပါ ပေးဆောင်ရမည်။

(ဂ) ထိုသူသည် ခွင့်ပြုထားသည့်ကာလအတွင်း ထုတ်ဖော်ရန်ပျက်ကွက်လျှင် သို့မဟုတ် ထိမ်ချန်ခဲ့သည့် ဝင်ငွေထက် လျော့နည်းထုတ်ဖော်လျှင် ပုဒ်မခွဲ (ခ) ပါအတိုင်း အခွန်နှင့်ဒဏ်ငွေနှစ်ရပ်လုံး ပေးဆောင်ရမည့်အပြင် တရားစွဲဆိုခြင်းလည်းခံရမည်။ တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့မှ ပြစ်မှုထင်ရှားကြောင်း ဆုံးဖြတ်ပါက ထိုသူအား သုံးနှစ်မှ ဆယ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်အပြစ်ပေးနိုင်သည်။

သို့ရာတွင် \*\* ဤကိစ္စအတွက် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက တာဝန်လွှဲအပ်သော အဖွဲ့၏ ကြိုတင်ခွင့်ပြုချက် မရဘဲ ဤပုဒ်မအရ တရားစွဲဆိုခြင်း

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁ အရ အစားထိုးသည်။  
 \*\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

မပြုရ။ အဆိုပါအဖွဲ့သည် ဤဥပဒေအရ ရသင့်ရထိုက်သော အခွန်များကို မရအောင် ထိုသူ၏ လိမ်လည် လိုသော ရည်ရွယ်ချက် အတိမ်အနက်ကို လည်းကောင်း၊ ဖော်ထုတ်နိုင်သည့် အခြေအနေ ရှိ၊ မရှိ ကို လည်းကောင်း၊ ထောက်ချင့်၍ ယင်း ခွင့်ပြုချက် ပေးသင့်၊ မသင့် ဆုံးဖြတ်ရ မည်။ လိုအပ်က ထုတ်ဖော်ရန်အချိန်ကို တိုးမြှင့် ပေးနိုင်သည်။

၄၈။

အဂတိလိုက်စားခြင်း  
အတွက် ပြစ်ဒဏ်

မည်သူမဆို ဤဥပဒေကို အကြောင်းပြု၍ လာဘ်ပေးလာဘ်ယူပြုလုပ်လျှင် သို့မဟုတ် ပြုလုပ်ရန် အားထုတ်လျှင် ထိုသူအားပြစ်မှု ဆိုင်ရာဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ ယင်းပြစ်မှုမျိုးအတွက် သီးခြားပြဋ္ဌာန်းသည့် ဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်အရ ဖြစ်စေ ပြစ်ဒဏ်ထိုက်သင့်စေရမည်။

၄၉။

အကြောင်းအချက်  
များကိုထုတ်ဖော်ခြင်း

(က) ဤဥပဒေအရ ဆောင်ရွက်ရသော အမှုတွဲ များတွင်ပါရှိသည့် အကြောင်းအချက် အားလုံးကို လျှို့ဝှက်ကိစ္စအဖြစ် မှတ်ယူ ရမည်။ ထို့ပြင် သက်သေခံဥပဒေတွင် မည်သို့ပင် ပါရှိစေကာမူ မည့်သည့် တရား စီရင်ရေးအဖွဲ့ကမူအဆိုပါ အကြောင်း အချက်များကိုတင်ပြစေရန် သို့မဟုတ် ယင်းတို့နှင့်စပ်လျဉ်း၍ သက်သေခံစေရန်

ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းတစ်ဦးအား ဆင့်ဆိုပိုင်ခွင့် မရှိစေရ။

သို့ရာတွင် ပြည်ထောင်စုအစိုးရက တရားလို သို့မဟုတ် တရားပြိုင်အဖြစ် ပါဝင်သည့် အမှုအတွက် ပြည်ထောင်စု အစိုးရက ဤကိစ္စအတွက် တာဝန် လွှဲအပ်သောအဖွဲ့က သဘောတူညီလျှင် ဆင့်ဆိုပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

- (ခ) ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းတစ်ဦးသည် အဆိုပါ အကြောင်းအချက်များကို ပြည်ထောင်စု အစိုးရကိစ္စမှအပ ထုတ်ဖော်ခြင်းမပြုရ။
- (ဂ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ဖောက်ဖျက်သော ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းအား တရားစွဲဆို၍ ပြစ်မှုထင်ရှားကြောင်း ဆုံးဖြတ်လျှင် ခြောက်လအထိ ထောင်ဒဏ် အပြစ်ပေးနိုင်သည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းဆိုသည်မှာ ပြည်ထောင်စုအစိုးရက အခါအားလျော်စွာ သတ်မှတ်ထားသည့် ပုဂ္ဂိုလ်များဖြစ်စေရမည်။

၅၀။ ပုဒ်မ ၄၉ ပါ ကိစ္စအတွက် \*ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန က တာဝန်လွှဲအပ်ထားသော အဖွဲ့၏ ကြိုတင် ခွင့်ပြုချက်ကိုရမှ တရားစွဲဆိုနိုင်သည်။

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၄ အရ အစားထိုးသည်။

အခန်း (၁၆)

နည်းဥပဒေများပြုလုပ်ပိုင်ခွင့်

\* ၅၁။  
နည်းဥပဒေများ၊  
စည်းမျဉ်းများ စသည်တို့  
ပြုလုပ်ပိုင်ခွင့်

ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို အကောင်အထည်ဖော်  
ဆောင်ရွက်ရာတွင်-

- (က) စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် နည်းဥပဒေ၊ စည်းမျဉ်းနှင့်စည်းကမ်းများကို ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။
- (ခ) စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်နှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။
- (ဂ) ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာနသည် စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ညွှန်ကြားချက်နှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ထုတ်ပြန် နိုင်သည်။

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ အရ အစားထိုးသည်။



အခန်း (၁၇)

အထွေထွေ

၅၂။

စာရင်းများတွင်  
ပါရှိရမည့်  
အချက်အလက်များ

(က) ဤဥပဒေပါ စည်းကြပ်မှုများအတွက်  
ထားရှိသည့် စာရင်းများသည် မြန်မာ  
ဘာသာ သို့မဟုတ် အင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်  
ဖြစ်ရမည်။

\* (ခ) ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ စီမံကိန်းနှင့်  
ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ဝင်ငွေ  
အမျိုးအစား တစ်ရပ်ရပ်အတွက်ဖြစ်စေ၊  
အခွန်ထမ်း အမျိုးအစား တစ်ခုခု  
အတွက်ဖြစ်စေ မည်သည့်အချက်အလက်  
များပါဝင်သည့် စာရင်းပုံစံများ ထားရှိ  
ရမည်ကို အမိန့် ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍  
သတ်မှတ်နိုင်သည်။

၅၃။

အခွန်တောင်းခံလွှာ

ဤဥပဒေအရ ချမှတ်သောအမိန့်ကြောင့် အခွန်  
တစ်ရပ်ရပ်ထမ်းဆောင်ရန်ရှိသောအခါ မြို့နယ်  
အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးသည် အခွန်တောင်းခံလွှာကို  
စည်းမျဉ်းများအရ ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် ပုံစံဖြင့်  
ထမ်းဆောင်ရန်ရှိသောအခွန်ကို ဖော်ပြလျက်  
အခွန်ထမ်းထံသို့ ပေးပို့အတည်ပြုရမည်။

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၄ အရ အစားထိုးသည်။

၅၄။  
ပြေစာများ

ဤဥပဒေအရ ကောက်ခံရရှိသည့် အခွန် တစ်ရပ်ရပ်အတွက် အခွန်ထမ်းအား ရရှိကြောင်း ပြေစာပေးရမည်။

\* ၅၅။  
အကြောင်းကြား  
စာအတည်ပြုခြင်း

(က) ဤဥပဒေအရ အကြောင်းကြားစာ သို့မဟုတ် ဆင့်စာကိုထိုစာတွင် အမည်ဖော်ပြထားသူ အားလည်းကောင်း၊ အကယ်၍ ပုဂ္ဂိုလ်စု ဖြစ်လျှင် ယင်းပုဂ္ဂိုလ်စု၏ အရွယ်ရောက်သူ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦး သို့မဟုတ် ဒါရိုက်တာ တစ်ဦးဦး သို့မဟုတ် အုပ်ချုပ်သူ သို့မဟုတ် အတွင်းရေးမှူးအား လည်းကောင်း စာတိုက်မှဖြစ်စေ၊ အီလက်ထရွန်နစ်နည်း ဖြင့်ဖြစ်စေ ပေးပို့အတည်ပြုခြင်း သို့မဟုတ် တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့မှ တရားမကိစ္စ အတွက် ထုတ်ဆင့်သည့် သမ္မန်စာ ဖြစ်ဘိ သကဲ့သို့ အတည်ပြုခြင်း ပြုနိုင်သည်။

(ခ) ပုဒ်မခွဲ(က)နှင့်အညီ စာတိုက်မှ ဖြစ်စေ၊ အီလက်ထရွန်နစ်နည်းဖြင့် ဖြစ်စေ အကြောင်းကြားစာ သို့မဟုတ် ဆင့်စာ ပေးပို့ဆောင်ရွက်ခြင်းသည် တရားဝင်

---

\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကိုပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၃ အရ အစားထိုးသည်။

အတည်ပြုခြင်းဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

- (ဂ) အခွန်ထမ်းသည် အကြောင်းကြားစာ သို့မဟုတ် ဆင့်စာကို လက်ခံရရှိကြောင်း အကြောင်းပြန်ကြားခြင်းကို ပုဒ်မခွဲ (က) ပါနည်းများဖြင့် ပြန်လည်ပေးပို့နိုင်သည်။

၅၆။  
တာဝန်မှ  
ကင်းလွတ်ခွင့်

မည်သူမဆို အခြားသူတစ်ဦးပိုင် ဝင်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဤဥပဒေနှင့်အညီ အခွန်နုတ်ယူပေးဆောင်လျှင် ထိုသို့နုတ်ယူပေးဆောင်သည့် အတွက် ငွေပေးလျော်ရခြင်းစသည့် တာဝန်များမှ ကင်းလွတ်စေရမည်။

၅၇။  
တရားစွဲဆိုခြင်းမှ  
တားမြစ်ခြင်း

ဤဥပဒေအရ ပြုလုပ်သည့် အခွန်စည်းကြပ်မှု တစ်ခုခုကို ပယ်ဖျက်ရန် သို့မဟုတ် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရန် မည်သည့်တရားစီရင်ရေးအဖွဲ့တွင်မှ တရားမစွဲရ။ ထို့ပြင် ဤဥပဒေအရ သဘောရိုးဖြင့် ဆောင်ရွက်သည့်ကိစ္စအတွက် မည်သည့်ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းကိုမှ တရားစွဲဆိုခြင်း မပြုရ။

၅၈။  
စည်းကမ်းသတ်  
ကာလအပိုင်းအခြား  
တွက်ချက်ခြင်း

ဤဥပဒေအရ အယူခံမှု သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်မှု သို့မဟုတ် လွှဲအပ်မှုအတွက် စည်းကမ်းသတ်ကာလကို တွက်ချက်ရာ၌ အယူခံမှု သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်မှု သို့မဟုတ် လွှဲအပ်မှုလျှောက်ထားရန်

ဖြစ်ပေါ်စေသည့် အမိန့်မိတ္တူကူးယူရန် လိုအပ်သည့်ကာလနှင့် ပုဒ်မ ၃၂ ပုဒ်မခွဲ(ဂ)၏ အပိုဒ် (၂) အရ အယူခံဝင်ခွင့် တောင်းခံရယူရန် လိုအပ်သည့်ကာလတို့ကို မထည့်သွင်းရ။

**\* အခန်း (၁၈)**

\*\* ၅၉။

တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အလိုက် ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးချင်းထံမှ ကောက်ခံရရှိသည့် အခွန်ငွေများအထဲမှ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့က တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အလိုက် သတ်မှတ်ပေးသော ရာခိုင်နှုန်းအချိုးအတိုင်း သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေသို့ လွှဲပြောင်းပေးသွင်းနိုင်သည်။

---

\* ၂၀၁၁ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၅ အရ ပယ်ဖျက်သည်။  
\*\* ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၄ အရ အစားထိုးသည်။